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Nu regret, nu mă jelesc, nu strig,
Toate trec ca floarea spulberată.
Veştejit de-al toamnei mele frig,
Nu voi mai fi tânăr niciodată.

N-ai să mai zvâcneşti ca pân-acum
Inimă răcită prea devreme,

 
S-o pornesc din nou desculţ la drum,
Stamba luncii n-o să mă mai cheme.

Dor de ducă! Tot mai rar, mai rar,
Pui pe buze flacăra pornirii,
O, pierdutul prospeţimei har
Cu vioiul clocot al simţirii!

În dorinţi încep zgârcit să fiu,
Te-am trăit sau te-am visat doar, viaţă?
Parcă pe un cal trandafiriu
Vesel galopai de dimineaţă.

Toţi suntem vremelnici pentru veci,
Rar ning fagii frunzele deşarte...
Binecuvântat să fie deci
Că trăiesc şi că mă duc spre moarte.

 Din poezia frumoasă a lumii

Serghei ESEnin 
în traducerea lui George Lesnea

Dragi lugojeni, în această primăvară 
logodită prea devreme cu vara, s-a 
desfăşurat, în cel mai important centru 
spiritual al Ţării Banatului, la „Logoj” 

cea de a V-a Gală a Premiilor Uniunii Jurnaliştilor 
din Banatul Istoric. Ca unul – vremelnic che-
mat în fruntea acestei instituţii – vă mărturisesc 
că atunci când am aflat că primarul oraşului 
dumneavoastră, domnul Francisc Constantin 
Boldea a reuşit în 15 ianuarie a.c. să convingă 
Senatul Uniunii la întrunirea sa găzduită în Pa-
latul Episcopal din Caransebeş, ca Lugojul să 
devină gazdă pentru cea mai fastuoasă manifes-
tare anuală de pe pământul Ţării Banatului, am 
simţit braţul molatic ale bucuriei peste umărul 
sufletului. Ştiam că din toate oraşele găzduitoare, 
Lugojul are ceva care îl aşează deasupra tuturo-
ra. Acel ceva aparţine poeziei, sufletului secret al 
poeziei, care face ca Lugojul să rămână mereu 
oraşul nostalgiilor imperiale. 

Îi spuneam maestrului Ion Caramitru: „Lugo-
jul, are oameni făloşi, dar nu infatuaţi, filotimi, 
dar nu risipitori, spectatori fideli ai întâlnirilor 
de gală şi dispreţuitori ai grobianului scenic.” 
Iubesc acest oraş unde frumosul poate fi con-
templat din orice punct cardinal şi vă asigur 
că la sfârşitul Galei, laureaţii, entuziasmaţi de 
dumneavoastră, publicul prezent, de educaţia şi 
sensibilitatea efectiv artistică a domniilor voas-
tre, m-au îndrituit să vă mulţumesc şi în numele 
lor.

Alătur  gratitudinii celor prezenţi pe scenă şi 
recunoştinţa Senatului Uniunii Jurnaliştilor din 
Banatul Istoric, cum şi a preşedintelui de onoa-
re al Uniunii, domnul Sorin Frunzăverde - care 
nu a fost laureat – aşa cum consemna o gazetă 
pentru târgoveţi. Autorul acelei ştiri, false, evi-
dent, mi-a amintit prin lipsa sa de profesiona-
lism trista constatare a maestrului Fănuş Neagu: 
„Pe vremea mea nu erau atât de mulţi proşti şi 

nu lucrau toţi în presă.”
Aş vrea să mulţumesc desigur şi conduce-

rii Teatrului Municipal „Traian Grozăvescu”, 
directorului său domnul Constantin Ilie, celor 
două talentate actriţe Ileana Căprariu şi Lore-
dana Lupescu, conducerii Primăriei Municipiu-
lui Lugoj şi Consiliului Local. 

Primarului oraşului dumneavoastră, domnu-
lui Francisc Constantin Boldea, felicitări! Edi-
lul municipiului Lugoj mereu înnobilează prin 
educaţia sa, etica relaţiilor sociale.

P.S. Ocultând porunca Iisusiacă să nu judeci, 
revin asupra insului cu ştirea falsă din gazeta 
târgoveţilor, acceptând cu înţelegere creştină 
că un oraş cu oameni împliniţi cuprinde în 
el şi câţiva oameni rataţi. Totuşi, e trist când 
nulităţilor li se îngăduie să bată valorile pe umăr.

ScriSoare deSchiSă către locuitorii municipiului lugoj

la PaS PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS PrIn CaPITala BanaTuluI

ioan HAŢEGAn

Cândva, cetatea Timişoarei era 
una dintre marile şi puter-

nicile cetăţi ale zonei dunărene. Ea a 
fost, alături de Belgrad, cheia Europei 
Centrale în întregul ev mediu. De aici 
şi cetăţile succesive construite de cei 
ce stăpâneau zona. La fel au făcut şi 
austriecii: o cetate în sistemul Vauban 
târziu, cvasiinexpugnabilă. La o aşa 
cetate trebuia şi o armată pe măsură. 
Trupa era adunată din toate provin-
ciile imperiului. Subofiţerii aveau 
şcoală serioasă. Iar ofiţerii erau şcoliţi 
la Viena, apoi la Budapesta, Bratislava 
etc. Iată însă că importanţa strategică 
a zonei a impus şi înfiinţarea unei 
şcoli de cadeţi (elevi-ofiţeri). Ceea ce 
interesează acum este clădirea unde a funcţionat 
- în local propriu, şi nu împrumutat de la unii 
sau alţii - această şcoală. Această clădire a fost 
construită în anii 1902-1903 după planurile lui 
Alfred Waerner, în imediata apropiere a porţii 

Vienei şi a celor trei cazărmi limitrofe. Deci un 
areal militar prin definiţie. La început a fost o 
clădire frumoasă, în stil clasic cu demisol, par-
ter şi două etaje, cu un fronton principal şi un 
acoperiş frumos construit şi ornamentat, în curte 
era o clădire mai veche (corpul 2 de azi). Un 

gard de cărămidă şi fier forjat - în buna 
tradiţie timişoreană înconjura şcoala. 
Acesta avea atât săli de curs, cât şi 
dormitoare şi anexe. Documentele 
Primăriei vorbesc despre fiecare ele-
ment în parte: şi ce frumoase erau. De 
jur împrejur era un parc (parte din el 
este cel botanic de astăzi) şi după el se 
afla parcul de reconvalescenţă al arma-
tei. Str. Oituz şi Gh. Dima, ca şi Piaţa 
Mărăşti şi Piaţa 700 formau o zonă 
folosită de militari pe care primăria i-a 
scos din centrul cetăţii spre periferie. 
Stau de mulţi ani şi privesc o imagine 
de aproape un veac şi una nouă; mă tot 
întreb cum poate omul înfrumuseţa şi 
cum poate urâţi o clădire. Căci după 
primul război mondial şcoala s-a 
desfiinţat şi au apărut clinici medicale 

care azi constituie spitalul Municipal - Clinicile 
Noi, cum le spunem cotidian. De la paşii tine-
rilor la cei ai bolnavilor a trecut, pe nesimţite, 
aproape un veac.

ªcoala de cadeþi azi Clinicile Noi

Vasile TODi 
Preşedinte al Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric 

Membru al Uniunii Scriitorilor din România

Nu regret, nu mă jelesc, nu strig
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Data de 9 iunie a fost o zi a inaugurărilor 
pentru comuna noastră. După inaugurarea 

bibliotecii din Giarmata, oficilităţile locale, 
judeţene, dar şi reprezentanţi ai Guvernului au 
participat la inaugurarea unei şcoli primare în 
satul Cerneteaz. Este vorba despre construcţia 
unei noi şcoli, dar şi despre reabilitarea unei 
părţi din vechea instituţie de învăţământ. 

Evenimentul a început cu slujba religioasă, 
oficiată de trei preoţi, după care, rând pe rând, 
oficialităţile au luat cuvântul. Senatorul Matei 
Suciu s-a declarat mulţumit pentru că la Girmata 
s-a reuşit continuarea unui asemenea proiect şi 
s-au găsit bani pentru finanţarea sa. „Mă bucur 
nespus să tăiem această panglică. Puţini sunt 
cei care credeau că vor exista fonduri pentru 
o asemenea şcoală la Cerneteaz. Cu această 
şcoală aţi intrat în elita  celor care se pot mândri 
cu o şcoală modernă”,  a concluzionat senatorul 
Matei Suciu. 

Multumit de cum arată instituţia de învăţământ 
s-a arătat şi inspectorul şcolar general al 
judeţului Timiş, prof. dr. Cornel Petroman, care 
a mărturisit că acest edificiu arată în mod clar 
„grija autorităţilor locale faţă de tineri şi atenţia 

domnului primar Bunescu pentru educaţie. ”
În noua clădire au fost inaugurate patru 

săli de curs, investiţia fiind suportată atât de 
Consiliul Local Giarmata, cât şi de Ministerul 
Învăţământului. „Eu vreau să-i felicit pe colegii 
de la Primăria din Giarmata atât pentru ce se 
întâmplă în interiorul şcolii, cât şi pentru ce se 
întâmplă în afara şcolii. Sunt convins că nu se 
vor opri aici” a subliniat preşedintele Consiliului 
Judeţean Timiş, domnul Titu Bojin. 

Profund mişcat de acest moment s-a arătat 
şi deputatul Petru Andea, dar şi fiul satului 
Cerneteaz, deputatul Cătălin Tiuch, care a 
declarat că „este prima dată când în Cerneteaz 
sunt atâtea oficialităţi, iar faptul că ei sunt aici 
demonstrează că lucrurile se mişcă.”

În momentul de faţă, la şcoala din Cerneteaz 
studiază 40 de elevi, dar condiţiile deosebite 
de studiu prefigurează o creştere a numărului 
lor. Părinţii prezenţi la inaugurare s-a declarat 
încântaţi că de acum copiii lor nu vor mai merge 
la şcolile din oraş, şcoala din sat fiind mult mai 
modernă. 

Elevii din Cerneteaz, în şcoală nouă

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Giarmata

Estera ROSEnBLUM

Prof. Ana RADin
Fiica satului Cerneteaz

Să ştii mai multe, să fii mai bun

În perioada 1-5 aprilie 2013, învăţământul 
românesc a experimentat o săptămână cu 

programe dedicate activităţilor educative. Săptămâna 
“Să ştii mai multe, să fii mai bun” a fost o combinaţie 
şi de timp petrecut în mod plăcut de către şcolari, dar 
şi un bun prilej de a-şi cunoaşte mai bine dascălii 
şi de a consolida relaţia cu aceştia. La bunul mers 
al desfăşurării acestor activităţi, un aport important 
revine părinţilor, care s-au implicat şi participat la 
activităţile educative din această săptămână.

Planificarea activităţilor extracurriculare  
din această săptămână s-a desfăşurat conform 

planificării, atingând scopul şi obiectivele propuse.
Activităţile derulate:
Luni, 1 aprilie – „O 

minte sănătoasă într-un 
corp sănătos”

Marţi, 2 aprilie – „O zi 
de primăvară în pădure”

Miercuri ,  3 apri l ie 
– „Paştele, sărbătoarea 
luminii”

Joi, 4 aprilie – „Vizită 
l a  muzeu l  memor ia l 
Octavian Goga,  Loc. 
Ciucea, jud. Cluj”

Vineri ,  5 apri l ie  – 
„Dăruind, devii mai bun”.

Semnificaţia zilei de 9 mai 
pentru Cerneteaz

În fiecare 
an, la 9 

mai, pe lângă 
Ziua Europei, în 
satul Cerneteaz, 
l a  f e l  c a  î n 
toată ţara este 
c o m e m o r a t ă 
Z i u a  E r o i l o r 
neamului. Eroii 
neamului nostru 
care s-au jertfit 
pentru  binele 
o a m e n i l o r  ş i 
merită toată cinstea şi preţuirea noastră. Cunoscându-le faptele, îi 
vom putea venera, purtându-i cu recunoştinţă în inimile noastre şi 
în cartea cea mai dragă nouă: „Istoria neamului românesc”. Elevii 
clasei a IV-a de la Şcoala cu clasele I-IV Cerneteaz, în semn de 
recunoştinţă faţă de eroii neamului au susţinut un moment de 
poezie. Îmbrăcaţi în costume populare specifice satului nostru, 
fluturând cu mult drag drapelul, au impresionat comunitatea, 
oficialităţile şi, nu în ultimul rând, rudele celor căzuţi la datorie, 
lacrimile acestora aducându-le aminte de cei dragi. „Patria nu e 
pământul pe care trăim din întâmplare, ci e pământul plămădit cu 
sângele şi întărit cu oasele înaintaşilor noştri”.

Tot în 9 mai a avut loc Ruga  satului Cerneteaz. Comunitatea 
locală a sărbătorit acest eveniment cu mic cu mare. Ziua de 9 mai 
va rămâne o zi importantă şi de neuitat pentru toată comunitatea 
deoarece, pe lângă „Ruga satului”, a fost inaugurată o nouă şcoală, 
dotată cu mobilier nou şi toate utilităţile. Pentru acestea, adresez 
mulţumiri domnului primar, viceprimarului şi Consiliului Local.

Prof. Ana RADin
Fiica satului Cerneteaz
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Ramna

Ramna la Festivalul „Laleaua Pestriţă”

Festivalul Folcloric al Văii Pogăniciului „Laleaua Pestriţă”, editia 
I, a avut loc în perioada 19-21 aprilie, fiind organizat de Consiliul 

Judeţean Timiş şi Consiliul Judeţean Caraş-Severin, în colaborare cu 
primăriile comunelor Sacoşu Turcesc, Niţchidorf, Tormac, Fîrliug, Ramna, 
Zorlenţu-Mare, Vermeş, Asociaţia Culturală „Pusta Banatului” şi Asociaţia 
Culturală „PRO Amiciţia” Timişoara.

Printre ansamblurile invitate la acest festival s-a numărat şi Ansamblul 
„Satul meu” al comunei Ramna, care, deşi a fost constituit de câteva luni, a 
reprezentat cu cinste comuna. Tinerii dansatori, doamna primar Magdalena 
Ciurea, susţinătoarea acestui frumos ansamblu, dar şi coregrafii ansamblului 
au primit ropote de aplauze din partea auditoriului. După terminarea 
evenimentului, prof. Octavian Peptenar, unul din coregrafii ansamblului 
şi fiu al comunei Ramna, ne-a spus câteva cuvinte despre cele prezentate 
pe scenă. „Împreună cu colegul meu, Ilia Ciurcia, azi ne-am prezentat la 
acest festival, „Laleaua Pestriţă”, pe care îl considerăm exceptional, mai 
ales că ne dă posibilitatea să aducem jocuri dintr-o zonă de tranziţie, de 
la munte la câmpie. Ramna, la fel ca Vermeşul, se află în această zonă 
care face trecerea de la Banatul Montan la Pusta Bănăţeană, de la doiuri, 
la pasul legănat. La Ramna lucrăm împreună cu un ansamblu format de 

doar câteva luni, 
numit Ansamblul 
„Satul meu”. Mă 
bucur de înfiinţarea 
acestui ansamblu 
pentru că şi eu sunt 
născut în această 
comună.”

În concurs au 
participat tinerii cu 
vârsta cuprinsă între 16 şi 30 de ani, din judeţele Timiş, Caraş-Severin, 
Hunedoara, Arad, Voivodina (Serbia) şi Comitatele Bekeş şi Csongrad 
(Ungaria). În prima zi a festivalului, care e avut loc la Sacoşu Turcesc, 
fiecare concurent a pregătit pentru concurs două piese folclorice din zona 
pe care o reprezintă (una fară acompaniament şi a doua cu acompaniament 
muzical) şi a înaintat, odată cu cererea de înscriere, şi partitura muzicală 
a piesei ce a interpretat-o cu orchestra. În cea de-a doua zi, la Niţchidorf 
a avut loc Gala Premiilor, alături de demonstraţii de dansuri populare şi 
locale, dar şi interpretări de muzică populară. 

La sfârşitul festivalului, cetăţenii au fost invitaţi la „Puiul bănăţean”, 
masă tradiţional românească. 

Alexandru LUPEA

În  a c e s t e 
v r e m u r i 

tulburi, vârsta de 100 
de ani este pentru cei 
mai multi dintre noi 
un deziderat, dar nu 
o reali tate.  Totuşi, 
Natalia Clean, ne-a 
învăţat  că dacă ai 
cumpătare,  puterea 
de a lupta împotriva 

greutăţilor vieţii şi un stil de viaţă echilibrat, 
vârsta de 100 de ani  poate f i  at insă. 
La Marea Unire de la 1918 avea 5 ani. A trecut 
prin numeroase probleme, prin două războaie, o 
Revoluţie şi a crescut 2 copii. Viaţa nu a fost deloc 
uşoară cu doamna Natalia Clean, concetăţeana 
noastră, însă a trecut cu demnitate peste toate 
încercările, a rezolvat toate problemele apărute şi 

a reuşit să ajungă la o vârstă la care mulţi dintre 
noi visăm. 100 de ani. 100 de primăveri. 100 de 
sărbători de Paşti şi Crăciun. Dar peste toate, 100 
de ani de greutăţi, de momente grele, dar şi de 
bucurii, de sute de duminici în care alături de cei 
2 copii şi familiile lor au împărţit momentele de 
sărbătoare. 

Născută la Bărbosu, cea mai mică dintre cei 
cinci fraţi, în urma căsătoriei s-a mutat la Ramna. 
Aici avea să-şi înceapă restul vieţii, alături de 
soţul ei. Soarta însă a hotărât să-i despartă când, 
în 1941 soţul său a plecat la război, dar nu s-a 
mai întors. În zadar a aşteptat vreo veste. Odată 
cu acest necaz, toată grija ei s-a canalizat asupra 
copiiilor şi nu s-a mai recăsătorit niciodată. A 
rămas în casă cu soacra, au muncit împreună ba 
la vie, ba la CAP, şi-a crescut onorabil copiii şi a 
fost o mamă înţelegătoare, după cum însuşi fiul 
său, Clean Vasile, subliniază. Până la această 
venerabilă vârstă, fiul său nu-şi aminteşte ca 
mama sa să fi avut probleme de sănătate sau să fi 

luat medicamente. 
E adevărat însă că 
a mâncat cumpătat, 
nu a făcut excese 
de  n i c iun  f e l , 
iar acesta poate 
să  f ie  secre tul 
longevităţii sale. Doar acum, spre bătrâneţe, de 
vreo 5-6 ani, a început să mănânce dropsuri de 
fructe, pe care le scoate cu grija din buzunarul 
vestuţei. 

Momentul în care doamna primar Magdalena 
Ciurea a vizitat-o de ziua sa şi i-a adus 
bomboane, ciocolată, o sumă de bani şi un coş 
de flori din partea administraţiei locale, a fost 
o adevărată surpriză pentru Natalia Clean. Deşi 
doamna de 100 de ani are unele probleme cu 
auzul şi vederea, a ştiut tot timpul ce se petrece 
în jurul ei, iar la final a spus un „Mulţumesc” din 
toată inima, care a înlocuit sute de alte cuvinte. 

Andrada CĂDARiU

natalia Clean, un secol de viaţă

Gala anuală a premiilor Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric
Joi, 16 mai 2013, la Teatrul Municipal „Traian Grozăvescu” a avut loc Gala Premiilor Anuale 

ale Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric. În cadrul evenimentului, Senatul Uniunii a 
decernat premii la nouă secţiuni, laureaţii fiind personalităţi din judeţele Timiş, Caraş-Severin, 
Arad, precum şi din Banatul Unguresc. Invitat special a fost renumitul actor Ion Caramitru. 
Ca în fiecare din ultimii cinci ani, cu această ocazie  au fost laureate - cu diplomă şi plachetă 
de excelenţă - personalităţi cu rezultate excelente în domeniul în care îşi desfăşoară activitatea. 
Premiile în domeniul administraţiei au fost acordate primarului Aradului, Gheorghe Falcă şi 
primarului comunei Bata, Ioan Micurescu. Printre laureaţii din acest an s-au aflat actorul Ion 
Caramitru, caricaturistul Ştefan Popa Popa’s, academicienii Ion Gheorghe Boldea şi Ioan 
Munteanu, scriitorul Şerban Foarţă, istoricul Victor Neumann, muzicologul Dumitru Jompan, 
jurnalistul Dan Radosav, PS Siluan Mănuilă - episcopul românilor ortodocşi din Ungaria, 
sportiva Corina Căprioriu (vicecampioană olimpică la judo), prof. Rozina Ghiorghioni şi 
învăţătoarea Gabriela Sârbu.

Prezentă la acestă gală la invitaţia preşedintelui Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, 
doamna primar a comunei Ramna, Magdalena Ciurea ne-a împărtăşit câteva din impresiile 

domniei sale vizavi de ceea ce s-a întâmplat la Lugoj. „Am rămas plăcut surprinsă să văd atâtea personalităţi în aceeaşi sală: preşedinţi de consilii 
judeţene, primari, academicieni, actori, scriitori, istorici, dar cel mai mult m-a impresionat că l-am întâlnit, după 9 ani, pe Academicianul Ioan 
Munteanu, care în 2004 m-a operat. Domnul preşedinte al Consiliului Judeţean Caraş-Severin a avut un discurs atent studiat, pregătit în detaliu, se 
vede că este un specialist în acest domeniu, ca şi în multe altele. Nu cred că era cineva mai potrivit decât domnia sa să-l prezinte pe maestrul Ion 
Caramitru.  Vă multumesc că m-aţi invitat şi mi-aţi dat ocazia să reprezint comuna Ramna la acestă gală cu totul deosebită.”

Agerpres - Constantin Duma

Cornelia FLOREA
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Uniunea Jurnaliştilor din Banatul Istoric 
premiază valorile

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Vermeº

Tradiþiile strãbune trãiesc prin Ansamblul “Vermeºana”
Gerson TeaCă - director Căminul Cultural „Cassian Munteanu”

Când îi vorbeşti de dansul popular cără-
şean şi de tradiţiile străbunilor, îl vezi 

luminându-se la faţă. acest imbold este suficient 
pentru a-l face să-ţi vorbească şi să-ţi spună cu 
mândrie cum tinerii comunei noastre păstrează 
şi duc mai departe dansul şi tradiţia cărăşeană, 
pe scenele din ţară şi străinătate. Şi, spune el, 
acesta este doar începutul pentru promiţătorul 
ansamblu „Vermeşana”, mai ales după prezenţa 
spectaculoasă de la Festivalul Folcloric al Văii 
Pogăniciului „Laleaua Pestriţă”, editia I. 

Domnule Gerson Teacă, vreau să luăm eveni-
mentele pe rând, de aceea, încep prin a vă întreba 
despre cel mai recent eveniment în care, împreună 

cu Ansamblul „Vermeşana” aţi reprezentat comu-
na noastră. Care au fost împrejurările care au dus 
la participarea la Festivalul Folcloric al Văii Po-

găniciului „Laleaua Pestriţă”?
4Împreună cu copiii, am fost invitaţi să luăm 

parte la acest festival folcloric pentru tinerele ta-
lente, aflat la prima ediţie. Atunci am marcat şi 
trei ani de existenţă a ansamblului nostru. 

Cu câţi tineri v-aţi prezentat?
4În total, am fost 27 de persoane, 9 băieţi şi 

18 fete. Nu putem vorbi de multe perechi, încă 
avem nevoie de mai mulţi băieţi la ansamblu. 
Momentan dansează 1 băiat cu 2 fete, dar sunt 
foarte ambiţioşi şi buni în ceea ce fac.

interviu realizat de
Katherine SCHnEiDER

Pentru al cincilea an consecutiv, joi, 16 mai 2013, a avut loc Gala Premiilor Uniunii 
Jurnaliştilor din Banatul Istoric, la Teatrul Municipal „Traian Grozăvescu” din Lugoj, 

începând cu ora 17. 
Dacă în ediţiile precedente recunoştiinţa bănăţeană s-a limitat la personalităţile din 

Regiunea Vest, din acest an, toate personalităţile cu rezultate remarcante în domeniul în care 
activează, au fost premiate. 

În 16 mai au urcat pe scena Teatrului Municipal „Traian Grozăvescu” din Lugoj, printre 
alţii, Ion Caramitru, Ştefan Popa POPA'S,  Dan Radosav, Academician Ion Boldea, P.S. 
Episcop Siluan Mănuilă, Academician Ioan Munteanu, primarul Gheorghe Falcă şi profesoara 
Rozina Ghiorghioni.

Ziua de 26 martie 2013 a fost una tristă pentru 
Vermeş, dar şi pentru lumea ştiinţifică din Româ-

nia, arheologia în special. Destinul lui Liviu Ioan Măruia 
- tânărul care devenise etalon al arheologiei bănăţene prin 
lucrările de specialitate publicate -, avea să fie curmat, cul-
mea, tocmai din dragostea sa nemăsurată pentru această 
disciplină. La întorcerea din Germania, de la nişte săpături 
arheologice, maşina în care se afla a intrat într-un copac, 
datorită carosabilului acoperit de 

polei. Din cei patru pasageri ai maşinii, Lect. univ. dr. 
Liviu Ioan Măruia a fost singurul pentru care firul vieţii 
s-a rupt. Veste a căzut ca un trăznet atât asupra celor ce 
l-au cunoscut direct sau i-au fost colaboratori în activi-
tatea de cercetare, dar şi asupra celor ce nu l-au cunos-
cut personal, dar îi apreciau munca şi profesionalismul 
care-l caracteriza.

Avea doar 36 de ani, însă reuşise să impună un stan-
dard de cercetare extrem de înalt, mai ales prin lucrările 
de specialitate publicate, ce au devenit un nou etalon 
în arheologia bănăţeană. Acumulase, până la această 
vârstă, elemente ale vieţi profesionale ce alcătuiesc un 
C.V. impresionant. 

S-a născut la 13 iulie 1977, la  Vermeş unde a şi absolvit şcoala generală, 
urmând apoi Liceul Teoretic nr. 3 din Reşiţa, la profilul Filologie-Istorie. Se în-
scrie după terminarea liceului la cursurile Facultăţii de Litere, Istorie şi Teologie 
(secţia Istorie) din cadrul Universităţii de Vest din Timişoara, facultate pe care 
a absolvit-o în anul 1999. Imediat se înscrie la master şi susţine, în anul 2001 
dizertaţia cu titlul „Permanenţe precreştine în tradiţia mitologică românească”. 

Între anii 1999-2003, a fost profesor titular de Istorie-Geografie la Şcoala 
Generală din comuna Becicherecu Mic din judeţul Timiş, iar din 2002 începe să 
lucreze şi ca preparator universitar în cadrul Catedrei de Istorie a Facultăţii pe 
care o absolvise în 1999. 

Curând, mai exact în toamna anului 2003, este titularizat drept preparator uni-

veristar. Din acest moment, cariera sa trece rapid prin treptele specifice. Astfel, 
martie 2006 îl găseşte asistent universitar, iar în 2012 este numit lector universitar.

În 2011 a obţinut şi titlul de Doctor, acordat de Facultatea de Ştiinţe Umaniste 
a Universităţii „Valahia” din Târgovişte, ca urmare a realizări unei lucrări inter-
disciplinare ample, de 1 800 de pagini, intitulată „Cercetări interdisciplinare pri-
vind geografia istorică a Dealurilor Lipovei din paleolitic şi până la începuturile 
epocii moderne”. 

Domnul Sergiu Ovidiu Pârvan, profesor de istorie la Şcoala cu clasele I-VIII 
Vermeş îşi aminteşte cu drag, şi regret totodată, de momentele petrecute alături 
de cel ce-a fost Liviu Ioan Măruia. „Deşi era o diferenţă de cinci ani între noi, 

îl cunoşteam din şcoala generală, pot spune că am 
copilărit împreună. Era o persoană foarte energică, 
implicat în toate - de la activităţi şcolare, la drumeţi. 
Marea lui dragoste a fost geografia, dar curiozitatea să 
afle cât mai multe, fascinaţia lui pentru geto-daci, dar 
şi tatăl său, Ioan Măruia, l-au făcut să aleagă o carieră 
în Istorie. A intrat, dacă nu mă înşel, primul la Univer-
sitate, prin concurs. Cercetările sale au fost numeroase, 
iar lucrarea de doctorat, de 1.800 de pagini a fost uni-
cat în domeniul cercetării arheologice. A scris foarte 
multe cărţi, monografii, a făcut peste 720 de cercetări 
de teren, inclusiv la noi la Vermeş, peste 50 000 de km 
făcuţi pe bicicletă. O persoană activă şi un om deose-
bit.”. Mai mult, profesorul Sergiu Ovidiu Pârvan spune 

că  Lect. univ. dr. Liviu Ioan Măruia a fost cel care l-a meditat pentru a promova 
examenul de intrare în Facultate, dar şi cel care i-a fost alături ca om. Un om 
care n-a cunoscut răutatea sufletească, care sărea mereu în ajutorul celorlalţi cu 
tot ceea ce putea şi care mereu se evidenţia prin bucurie, dragostea de viaţă şi 
altruism. Pentru tot ceea ce a făcut pentru comuna din care s-a ridicat, dar şi 
pentru moştenirea lăsată arheologiei bănăţene, Consiliul Local Vermeş împreună 
cu primarul comunei, domnul Ion Iacob Damian, vor acorda titlul de cetăţean de 
onoare al comunei Vermeş Lect. univ. dr. Liviu Ioan Măruia, post-mortem, chiar 
în ziua în care acesta ar fi împlinit 36 de ani. 

În 26 martie 2013, comuna Vermeş a pierdut un fiu, un soţ, un prieten, un 
profesor, un etalon, un OM. Dumnezeu să-l odihnească în pace! 

Doliu la Vermeş, în Banat şi în arheologia românească
Lect.doc. Liviu ioan Măruia (13.07.1977 – 26.03.2013)

Miruna LOTEAnU

“Casa pãrinteascã în care a crescut Liviu Ioan Mãruia”

- va urma -

Agerpres - Constantin Duma Sabina LiVESCU



5. Banatul

S-au ales câştigătorii Galei Premiilor Anuale ale 
Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric

Teatrul Municipal „Traian Grozăvescu” din 
Lugoj a fost joi, 16 mai, cu începere de la ora 

17:00, gazda cei de-a cincea ediţii a Galei Premiilor 
Anuale ale Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric. 
Ca de fiecare dată, în cadrul evenimentului, Senatul 
Uniunii a decernat premii la 9 secţiuni, laureaţii fiind 
personalităţi din judeţele Timiş, Caraş-Severin, Arad, 
precum şi din Banatul Sârbesc şi Banatul Unguresc.

În cadrul Galei Premiilor Anuale ale Uniunii 
Jurnaliştilor din Banatul Istoric au fost premiate 
personalităţi marcante din domeniul în care îşi 
desfăşoară activitatea.

Printre laureaţii din acest an s-au aflat actorul Ion 
Caramitru, primarul municipiului Arad, Gheorghe 
Falcă, primarul comunei Bata, Ioan Micurescu, 
caricaturistul Ştefan Popa Popa’s, academicienii Ion 

Gheorghe Boldea şi Ioan Munteanu, scriitorul Şerban Foarţă, istoricul Victor Neumann, muzicologul Dumitru Jompan, jurnalistul Dan Radosav, 
PS Siluan Mănuilă, Episcopul românilor ortodocşi din Ungaria, sportiva Corina Căprioru, vicecampioană olimpică la judo, profesoara Rozina 
Ghiorghioni şi învăţătoarea Gabriela Sârbu.

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Recaº

Antrenor al naţionalei Olandei şi al 
Benficăi Lisabona, născut la Recaş

Alexandru „Elek” Schwartz a fost un an-
trenor şi jucător de fotbal român de origine 

evreiască. S-a născut în anul 1908, la 23 octombrie, 
la Recaş. Elek Schwartz a început să joace fotbal 
în Timişoara. Mai târziu a jucat în Ligue 1 la „FC 
Hyères” (1932–1934), „AS Cannes” (1934–1936), 
„Racing Strasbourg” (1936–1938) şi „Red Star 
Olympique” (1938/39). Şi-a început cariera de an-
trenor în Franţa la „AS Cannes” (1948/49), iar de 
acolo a continuat la „AS Monaco” (1950–1952) şi 
„Le Havre AC” (1952/53). În 1953 a fost angajat 
de „Sportfreunde Hamborn 07”. În al doilea sezon 

cu clubul din suburbiile Duisburgului a adus promovarea clubului în divizia 
de vest.

În 1955 a fost numit antrenor de campioana de atunci a Germaniei, „Rot-
Weiss Essen”. În anii următori s-a clasat cu „Rot-Weiss Essen” pe locurile 4 
şi 8.

După ce a plecat de la „Rot-Weiss Essen”, Schwartz s-a alăturat KNVB 
şi a preluat conducerea echipei naţionale. A fost la conducerea echipei timp 
de 49 de meciuri. Rezultatele au variat extrem de mult de la înfrângerea 7-0 
cu Germania în 1959 în Köln, până la victoriile la limită 1-0 cu Franţa şi 
Brazilia în 1963. A fost antrenorul Olandei până în 1964, când a fost înlocuit 
de Denis Neville. În 1964/65 a antrenat „SL Benfica”, atunci cu legendarul 
Eusébio. Cu el la conducere, Benfica a câştigat campionatul Portugaliei.

După aceasta, „SL Benfica” a trecut de „Real Madrid” în sferturile de 
finală ale Cupei Campionilor Europeni şi au ajuns chiar în finală, unde echi-
pa a fost învinsă de „Inter Milano” cu 1-0.

Din iulie 1965 până în iunie 1968, Schwartz a antrenat „Eintracht Frank-
furt” în campionatul Germaniei. Acolo a introdus sistemul 4-2-4. Cea mai 
bună clasare a fost locul patru.

În sezonul 1972-1973 Schwartz a antrenat „1860 München”, dar nu i-a 
putut ajuta să revină în Bundesliga, după trei ani de absenţă.

A avut mai mult noroc în sezonul 1976-1977, ultimul ca antrenor profe-
sionist, când, în timp ce antrena „Racing Strasbourg”, aceasta a promovat 
în Ligue 1.

După asta a ghidat echipa alsaciană de amatori „SR Haguenau”, actualii 
„FCSR Haguenau”, în timpul sezonului 1978/79.

S-a stabilit la Haguenau, în Franţa, pentru a-şi petrece restul vieţii. A 
trecut în lumea celor drepţi la 2 octombrie 2000 .

12 lucruri de ştiut despre Recaş

•	 1319 - nobilul maghiar Dominik 
de Saar este amintit într-o 
cronică a vremii ca proprietar al 
moşiei Rygachtelkue (Recaş);

• 1359 - în diplomele regelui 
Ludovic cel Mare este menţionată 
donaţia către fiii săi a posesiunii 
Rykas din apropierea Timişului 
Mic; în listele de dijmă de la 
Vatican ale bisericii catolice, 
aşezarea Rykas nu este amintită, 
de unde şi prezumţia că populaţia era de religie ortodoxă; în acelaşi an 
1359 sunt colonizate cu aprobarea regelui Ludovic cel Mare mai multe 
familii de români moldoveni ortodocşi care primesc loturi de pământ şi 
alte privilegii; 

• 11 noiembrie 1447 - este făcută cea mai veche menţiune despre existenţa 
viilor din Recaş într-un act care arată că Mihail de Ciorna, Banul Se-
verinului, cumpăra viile de la Ioan şi Ecaterina Magyar pentru 32 florini 
ungureşti de aur;

• 1470 - aşezarea este numită în documente Oppidum Rekas, având rolul de 
a coordona 20 de localităţi din împrejurimi; 

• 1716 - din aşezarea Vlaşniţa (Recaşul valah) pleacă la Izvin mai multe 
familii de români, aceasta datorită deselor conflicte interetnice avute cu 
locuitorii sârbi;

• 1750 - sunt aşezaţi sârbi de religie catolică din zona Bacica, numiţi de 
români „şocaţi”; 

• 1764 - începe colonizarea cu populaţie germană, venită din părţile Ober-
hain, Regensburg, Schwaben, Pfalz, Trier, Mainz, Darmstadt, Würzburg, 
Hessen şi Köln; se conturează existenţa a trei cartiere (sate) ale Recaşului: 
Recaşul Valahilor (Vlaşniţa), Recaşul Şocaţilor (sau al sârbilor) şi Recaşul 
Bulgarilor; 

•	 1895 - Recaşul face parte din comitatul Timiş, era reşedinţă de comună şi 
avea 3.637 de locuitori;

• 1905-1907 - are loc o colonizare masivă cu populaţie maghiară, tăindu-se 
pentru aceasta 2 500 iugăre de pădure din împrejurimi; fiecare familie de 
colonişti a primit 20 de iugăre şi o casă de locuit;

•	 1908 - s-a născut la Recaş Alexandru Elek Schwartz, fotbalist al Ripensiei 
Timişoara, antrenor al naţionalei Olandei şi al echipei Benfica Lisabona;

• 1909 - emigrează în SUA un număr de 76 de persoane;
• 1926-1930 - se aşează la Recaş primele familii de rromi.

Cornelia VASiLiU

Agerpres - Constantin Duma
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6. Banatul

Domnul prof. Dumitru Tomoni, reprezentatul Făgetului la Gala Uniunii 
Jurnaliştilor din Banatul Istoric

Pentru al cincilea an consecutiv, Uniunea Jurnaliştilor din Banatul Istoric îşi arată 
recunoştinţa pentru valorile Banatului. Dar, de această dată, spre deosebire de 

anul precedent, preţuirea valorii a depăşit graniţele geografice ale Banatului istoric şi, în 
aceste condiţii, s-a atribuit diploma de excelenţă cu plachetă actorului Ion Caramitru. Pe 
lângă maestrul Caramitru, pe scena Teatrului Municipal din Lugoj au mai urcat scriitorul 
Şerban Foarţă, primarul municipiului Arad, Gheorghe Falcă, învăţătoarea Gabriela Sârbu, 
muzicologul Dumitru Jompan, istoricul Victor Neumann, jurnalistul Dan Radosav, 
Preasfinţitul Siluan Mănuilă – episcopul românilor ortodocşi din Ungaria, prof. univ. dr. 
ing. Ion Gheorghe Boldea – primul academician din istoria Lugojului, primarul comunei 
Bata, din judeţul Arad, Ioan Micurescu, profesoara Rozina Gheorghioni – directorul 
Liceului Bănăţean din Oţelu Roşu, academicianul Ioan Munteanu – părintele fertilizării 
in vitro româneşti, caricaturistul Ştefan Popa Popa’s.  

La această reuniune de suflet a valorilor bănăţene - care cu un an în urmă l-a premiat 
pentru rezultatele sale şi pe domnul primar Marcel Avram – la invitaţia preşedintelui 
Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, scriitorul Vasile Todi, oraşul Făget a fost 
reprezentat de un fin observator al valorilor bănăţene, un om, care a făcut din istorie o 
vocaţie, domnul prof. Dumitru Tomoni. 

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Fãget

Făgetul- vatră de cultură 
şi civilizaţie românească

Făgetul, străveche vatră de cultură şi 
civilizaţie, s-a im pus în spaţiul socio-

cultural bănăţean ca o entitate aparte, ca un liant 
spiritual între Banat şi Ardeal, zone care în ciuda 
unor or ga nizări administrativ-politice uneori 
diferite şi a unor condiţii istorice nu întotdeauna 
favorabile dezvoltării fireşti, au evoluat pe aceleaşi 
coordonate specifice spiritualităţii româ neşti. În 
acest spaţiu românesc, Făgetul a excelat printr-o 
in tensă şi an ga jată viaţă culturală, pusă în slujba 
realizării şi con solidării ma relui deziderat naţional 
– unirea tuturor românilor – al men ţinerii şi 
ridicării unui tezaur de cultură şi civilizaţie, bine 
conturat şi individualizat.

Şcoala confesională  româno-catolică (şcoala 
germană) atestată în 1769, şcoala confesională 
ortodoxă (şcoala româ nească) atestată în 1774, 
precum şi numărul mare de meseriaşi şi funcţionari existenţi încă din prima jumătate 
al secolului al XIX-lea au creat la Făget un mediu favorabil receptării feno menului 
cultural. Publicaţii laice sau religioase, tipărite în lim ba română, germană sau maghiară 
şi-au găsit la Făget cititori entuziaşti.

Încă din epoca modernă, Făgetul a fost unul din pilonii de susţinere a focarului de 
românism din Banat în jurul căruia graiul, ca şi cântecul românesc s-au păstrat nealterate. 
De-a lun  gul anilor s-au creat aici diferite societăţi şi asociaţii cultu rale, cercuri şi 
reuniuni de lectură, formaţii corale şi de valorifi ca re a obiceiurilor tradiţionale, care, prin 
înfiinţarea de biblio teci, organizarea de şezători, spectacole literare, muzicale şi teatrale 
şi-au adus o contribuţie deosebită în cultivarea scrisului şi limbii române, în dezvoltarea 
creaţiei literar-artistice, în păstrarea specificului popular şi a inestimabilelor valori ale 
creaţiei folclorice, menţinând trează conştiinţa naţională.

Fiecare dintre aceste societăţi, într-o formă sau alta, au con tribuit la trezirea conştiinţei 
naţionale şi pregătirea Marii U niri. Activitatea lor a continuat şi după 1 Decembrie 1918, 
îm  ple tindu-se cu cea a altor societăţi culturale ce se vor crea la Fă get după realizarea 
unităţii naţionale: reuniunea de lectură a me  seriaşilor şi comercianţilor din Făget, 
înfiinţată la 24 aprilie 1921, Societatea culturală a tinerimei române din Făget „Victor 
Vlad Delamarina”, departamentul Făget al „Astrei Bănăţene” etc.

Au funcţionat la Făget mici tipografii, s-au editat publicaţii în limba română, 
maghiară, s-au organizat concursuri şi manifestări culturale ce au stimulat spiritul 
creator. După ce la 1 ianuarie 1902 apărea săptămânalul local în limba maghiară „Facsáti 
Ujság” („Gazeta Făgetului), exact peste doi ani învăţătorul Traian Unipan va edita prima 
publicaţie româ neas că din Făget, „Bănăţeanul”, ce era în acelaşi timp şi primul ziar 
sătesc din Banat. Publicaţia îşi propunea educarea poporului, pe ntru că numai aşa se va 
apropia de „altarul culturii întru pro păşirea lui morală, materială şi culturală”.

O scrisoare inedită a lui Lucian 
Blaga, adresată unui făgeţean

Epistola în cauză este adresată baritonului Titus 
Olariu (Făget, 6 ianuarie 1896 – Timişoara, 30 

august 1960), personalitate exponenţială (alături de tenorul 
Traian Grozăvescu) a teatrului liric bănăţean şi naţional. 
Tatăl său, preotul Sebastian Olariu, era protopop în Făget, 
cu ascendenţă preoţească în comunele hunedorene Burjuc 
şi Gurasada. Pe linie maternă se înrudea cu dr. George 
Popovici (ilustrul protopop şi istoric lugojean, membru 
corespondent al Academiei Române) şi dr. Iosif Popovici 
(licenţiat la „Sorbona”, cu o specializare în fonetica 
experimentală, strălucit slavist, profesor la Universităţile din 
Viena, Budapesta şi Cluj, unde a fondat catedra de fonetică 
experimentală), ambii fiind fraţii mamei sale, Ana Popovici, 
originari din comuna Cliciova. După absolvirea Gimnaziului 
Român Greco-Oriental „Andrei Şaguna” din Braşov, în 
anul 1914 (unde a fost coleg cu Lucian Blaga, D. D. Roşca, 
Coriolan Băran, Ionel Jianu şi Andrei Oţetea), va activa ca 
locotenent de aviaţie pe frontul Primului Război Mondial. În 
paralel cu studiile juridice (Budapesta, 1914-1916, continuate 
şi finalizate la Oradea şi Cluj) îşi desăvârşeşte cunoştinţele 
muzicale la Cluj, în particular, la şcoala lui Gheorghe Dima, 
care îl îndrumase spre o viitoare carieră muzicală încă din 
anii gimnaziului.

Dragă Titus:
După nopţi de nelinişte (să fie oare atât de neliniştite?) te-

ai reîntors iarăş acasă; în tine. Această reîntoarcere (de câte 
ori se va mai repeta?) însemnează o experienţă mai mult; 
e vorba despre mânuţe gingaşe, foarte albe şi transparente, 
respective despre «purtătoarele» lor şi mai transparente. 
Un inel străin înstrăinează vecinic, – dar noi, muritorii sau 
nemuritorii, indiferent, nu prea voim să dăm crezământ acelui 
«inel străin din închipuirea noastră»; deziluzia urmează 
numai atunci când trebuie să facem o experienţă mai mult! –

Eu, dacă m-aş coborî sau m-aş ridica până la cel mai 
frumos şi mai bun..., aş fi, cel puţin aşa cred, cu totul pregătit 
să întâlnesc «transparenţă».

Şi-apoi nu-i plăcută şi acea transparenţă aşa de naivă şi 
orbitor de strălucitoare?! –

Ajungem la răspunsul naiv că «dacă e, e, dacă nu, nu e!» 
şi la constatarea, cred, că la tine nu e! –

- va urma -

Agerpres - Constantin Duma
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Primarul comunei noastre, prezent la 
„Ziua Recunoştinţei Bănăţene”

Teatrul Municipal „Traian Grozăvescu” din Lugoj s-a dovedit neîncăpător pentru cei 
peste 500 de oameni care au asistat la Gala Premiilor Uniunii Jurnaliştilor din Banatul 

Istoric, desfăşurată în 16 mai. Acest eveniment de suflet pentru Banatul Istoric este locul cu cea 
mai densă excelenţă pe centimetrul pătrat, pentru că atât laureaţii, cât şi cei prezenţi în sală sunt 
oameni care au pus umărul la dezvoltarea şi prestigiul acestui colţ de ţară. Au urcat pe rând pe 
scenă să accepte preţioasele distincţii: Ştefan Popa POPA’S,  Dan Radosav, Academician Ion 
Boldea, PS Episcop Siluan Mănuilă, Academician Ioan Munteanu, prof. Rozina Ghiorghioni, 
Gheorghe Falcă, Ioan Micurescu, Gabriela Sârbu, Victor Neumann. Pentru prima dată a fost 
premiată o excelenţă din afara Banatului Istoric, actorul Ion Caramitru.

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Obreja

nedeia de la Ciuta
Daiana HOBAn

„Joc de la Iaz” , 
„Joc de doi de la 
Obreja”, „De doi ca 
la Glimboca”, „Doina 
de la Marga”, „Arde-
leana şi de doi ca la 
Bucova” sunt câteva 

din melodiile culese şi 
interpretate de Remus 

Bistriţa, de pe Valea Bis-
trei, melodii specifice Banatului montan, care 

se găsesc imprimate pe discuri Electrecord sau 
se află în Fonoteca Radioului Timişoara, făcând 
cunoscut folclorul local în întreg Banatul şi nu 
numai. 

S-a născut în satul Dalci, la 27 mai 1944, însă 
când era mic, s-a mutat împreună cu părinţii la 
Obreja, unde, alături de sora sa, Mărioara, cu 
cinci ani mai mică, şi-a petrecut copilăria şi a 
făcut şcoala elementară. Încă de copil, Remus 
Bistriţa a avut o înclinaţie deosebită pentru mu-
zică, învăţând mai întâi să cânte la fluier, fapt 
care l-a îndemnat pe tatăl acestuia să-i cumpere 
un saxofon sopran, tainele noului instrument fi-

ind desluşite alături de părintele său, care cânta 
şi el la saxofon, dar şi de un vecin al acestuia, 
cunoscut de localnici cu numele de Lae Butucu 
(Nicolae Stanciu).

În clasa a şaptea, părinţii l-au înscris la Liceul 
de Muzică din Timişoara, unde a studiat clarine-
tul, însă după un trimestru s-a întors la Obreja. 
Încă din adolescenţă a fost remarcat de Nicolae 
Perescu, dirijorul Orchestrei „Lazăr Cernescu” 
din Caransebeş, care l-a şi luat colaborator în 
câteva spectacole, la fel făcând şi trompetistul 
Sandu Florea, din aceeaşi orchestră, care l-a luat 
în formaţia sa din Armeniş, cu care a cântat la 
nunţi, botezuri şi nedei. 

În 1964, a fost luat în Armată, la Braşov, 
însă după circa o lună şi jumătate a fost mutat 
la Bucureşti, unde, ca militar în termen, a cântat 
la Ansamblul „Ciocârlia”. În această perioadă, la 
Bucureşti, a cunoscut-o pe viitoarea soţie, cu care 
s-a căsătorit, având patru copii. În anul următor, 
s-a dus la Ansamblul „Periniţa”, iar în 1966, a 
înregistrat cu aceeaşi orchestră, dirijată de Ionel 
Budişteanu, noi melodii pe un disc, la Electre-
cord Bucureşti. În 1970, Ansamblul „Periniţa” 

s-a comasat cu Ansamblul „Rapsodia”, devenind 
„Rapsodia Română”, la care Remus Bistriţa a 
cântat. A mai cântat, ca şi colaborator, cu Or-
chestra Radioteleviziunii Române, sub bagheta 
dirijorului Paraschiv Oprea.

Deşi trăia departe de Banat, nu a uitat de lo-
curile natale, venind cu multă plăcere să cânte 
la nunţi, botezuri şi nedei, alături de diferite for-
maţii, cu majoritatea muzicanţilor din zona Ca-
ransebeşului. 

O boală nemiloasă a pus stăpânire pe trupul 
său (cancer pulmonar), astfel că în 23 octombrie 
2005 a decedat, fiind înmormântat în Cimitirul 
Ghencea Civil. Deşi nu mai este printre noi, doi-
nele şi jocurile lui ne-au rămas nouă şi urmaşi-
lor noştri, multe dintre ele putând fi auzite pe 
internet, însă ar fi bine dacă s-ar face demersuri 
pentru a fi imprimate şi pe mijloace moderne de 
stocare, discurile şi casetele nemaifiind demult 
folosite. Important este că melodiile lui Remus 
Bistriţa au fost „imprimate” mult mai bine în 
inimile şi sufletele iubitorilor muzicii populare 
bănăţene, care vor fi veşnic recunoscători pentru 
tezaurul lăsat de un minunat obrejan de frunte. 

Obrejeni de frunte
Prof. ion CUBin

Fiecare comună se mândreşte cu cei care au avut un cuvânt de spus în domeniul lor, indiferent care ar fi acesta. Bineînţeles că şi comuna Obreja 
are astfel de personalităţi, pe care, începând din această ediţie, vi le vom prezenta. Despre generalul Moise Groza şi doinitorul Banatului, Achim 

Nica, s-a mai discutat şi în alte împrejurări şi sunt cunoscuţi nu numai în Banat, cât şi pe alte meleaguri ale ţării, însă dorim să vă prezentăm şi alte 
personalităţi care nu mai sunt printre noi sau ne sunt contemporane, din cele patru sate ale comunei noastre. Pentru început, inaugurăm rubrica „Obre-
jeni de frunte” cu un foarte cunoscut instrumentist, anume Remus Bistriţa, despre care a cărui biografie a mai scris şi cu alte ocazii domnul Ştefan Isac. 

Remus BiSTRiŢA – taragotistul Văii Bistrei

După cum este obiceiul în Banat, la hramul bisericii satului se sărbătoreşte ruga sau nedeia, astfel că Ciuta 
s-a îmbrăcat în haine de sărbătoare în zilele de 6 şi 7 mai. Ca în fiecare an, fiii satului, rude, colegi, prie-

teni s-au întâlnit la mult aşteptatul eveniment. Satul Ciuta are ca hram Sf. Mare Mucenic Gheorghe, prăznuit la 23 
aprilie, însă în anii în care această sărbătoare cade în post, nedeia are loc în a doua şi a treia zi de Paşte, cum s-a 
întâmplat şi în acest an. 

Evenimentul a fost inaugurat de slujba de la biserică, oficiată de părintele paroh Mihai-Marcian Costina, la care 
a participat un grup de tinere îmbrăcate în costum popular alături de fii ai satului, printre care, ca întotdeauna, a 
venit de la Timişoara în satul lui drag, binecunoscutul dansator şi coregraf, Laiţă Stănescu. Apoi, după obiceiul 
străbun, preotul paroh a rostit cuvântul de deschidere al nedeii în faţa Căminului Cultural, iar tinerii, în frunte cu 
Laiţă Stănescu, au început hora. Pentru a juca mai bine seara, sătenii cu „goşcii” au mers acasă pentru a se înfrupta 
din numeroasele mâncăruri tradiţionale, dintre care nu lipseşte supa, sarmalele şi friptura. Seara s-a încins jocul, 
brâurile, doiurile şi ardelenele fiind interpretate de muzicanţi din satul vecin, Maciova. După cum e obiceiul vre-
murilor de azi, la miezul nopţii, ritmurile muzicii populare au fost schimbate cu altele mai moderne, aşa că tinerii 
au îmbinat tradiţionalul cu modernul.
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Oþelu Roºu

„Viaţa nu e de vânzare”, campanie împotriva trafi-
cului de persoane, derulată de Liceul Bănăţean Oţelu 
Roşu în perioada 1 - 5 aprilie a fost desemnată cea mai 
bună activitate la nivelul judeţului Caraş-Severin din 
cadrul Săptămânii „Să ştii mai multe, să fii mai bun!”. 
Astfel liceul Văii Bistrei s-a calificat la competiţia 
naţională, unde va concura cu alte şcoli de renume din 
ţară. „În urma disponibilizărilor masive în Oţelu Roşu,  
una din trei  persoane are un membru în familie care 
este plecat în ţări precum Italia, Germania sau Spania, 
pentru a îngriji pe bani mai mulţi, decât în ţară, bătrâni, 
sau să lucreze în construcţii, ori  agricultură. Toţi sunt 

posibile victime. Astfel, noi le-am oferit câteva informaţii înainte de a călători, astfel încât să nu 
devină victime ale traficanţilor” afirma Nicoleta Românu, una din elevele voluntare.

Îmbrăcaţi cu tricouri inscripţionate cu mesajul campaniei, şi purtând afişe, tinerii au parcurs 
traseul Liceul Bănăţean -  centrul civic. În faţa Casei de Cultură au organizat un flash-mob. Timp 
de câteva minute au stat nemişcaţi încercând să atragă atenţia asupra mesajului campaniei.  Ei au 
împărţit de asemenea trecătorilor peste 200 de pliante cu sfaturi preventive utile.

„Viaţa nu e de vânzare” a fost realizată împreună cu Agenţia Împotriva Traficului de Persoane - 
Centrul Regional Timişoara prin intermediul Cabinetului de Asistenţă Psihopedagogică din şcoală 
şi a mai cuprins videoproiecţia filmului „Exit” cu mărturii ale unor victime din România şi Bulga-
ria, dezbateri, discuţii şi realizarea unei expoziţii în holul de la parterul liceului. Siluete aproape de 
mărimea naturală confecţionate de către elevi au prezentat vizitatorilor caracteristicile  personajelor 
implicate în trafic, precum şi mărturii ale victimelor. 

Campania elevilor de la Liceul Bănăţean a fost oferită drept exemplu de bună practică în cadrul 
reţelei naţionale de antitrafic alcătuită din structuri ale Ministerului Apărării şi Internelor şi ONG-uri 
specializate pe combaterea şi prevenirea fenomenului.

Prof. Otilia ŢiCHELEA

„Viaţa nu e de vânzare” -cea  mai bună activi-
tate la nivel judeţean din  „Săptămâna Altfel” Prof. Mihaela FALĂ

Bazar Caritabil de Paşte

Co n -
si l iul 

Elevilor şi 
A s o c i a ţ i a 
P ă r i n ţ i l o r 
de la Liceul 
B ă n ă ţ e a n  
au organi-
zat în zilele 
de 29 şi 30 
mai, la Casa 
de Cultură,  
alături de gră-
diniţele şi şco-
lile primare şi gimnaziale din oraş, prima ediţie a Baza-
rului Caritabil de Paşte. 

La standurile special amenajate au fost expuse spre 
vânzare decoraţiuni de Paşte, felicitări, icoane pictate 
pe sticlă, tablouri, produse de patiserie, toate realizate 
de elevii instituţiilor implicate. Suma adunată va fi 
direcţionată spre elevii cu situaţie materială precară, cât 
şi spre tinerii cu potenţial în performanţa şcolară. 

Evenimentul, organizat în preajma Sărbătorilor Pas-
cale, completează seria acţiunilor caritabile desfăşurate 
de Liceul Bănăţean. 

De asemenea, expoziţia de decoraţiuni de Paşte din 
centrul civic al oraşului a fost completă de un iepuraş 
de mari dimensiuni, realizat de către elevii de la Liceul 
Bănăţean.

Doamna Rozina Ghiorghioni, laureată a Galei Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric

Elitele Banatului au fost premiate în data de 16 mai la Lugoj, în cadrul Galei anuale 
a premiilor Uniunii Jurnaliştilor din Banatul istoric. Pentru rezultatele remarcabile 

înregistrate în activitatea sa didactică şi pentru aportul adus învăţământului de calitate cărăşean, 
prof. Rozina Ghiorghioni a fost recompensată cu diploma şi placheta de excelentă, înmânată de 
preşedintele Consiliului Judeţean Timiş, domnul Titu Bojin. 

Pentru a evita stereotipurile, preşedintele Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, scriitorul 
Vasile Todi prezintă fiecare invitat printr-un pasaj ce-l reprezintă, evitând astfel monotonia unei 
prezentări gen CV. Despre doamna directoare a Liceul Bănăţean, prof. Rozina Ghiorghioni, 
preşedintele Uniunii a spus că provine din Banatul de munte, adică din Cecenia României, iar 
pentru a-i creiona mai bine menirea a apelat la o comparaţie grăitoare: „am să vă reamintesc 
că Breugel are un tablou cu nişte orbi care merg înainte şi dau într-o groapă. Curios e că cei 
care n-au căzut încă stau cu mama întinsă şi înaintează încrezători, orientându-se după cel din 
faţă care, la rându-i, se va prăbuşi… Pentru a evita prăbuşirea viitorului unei naţiuni, dascălii 
sunt, alături de preoţi, cele mai nădăjduitoare călăuze. Un astfel de dascăl este doamna al 
cărei nume, îl rog pe domnul preşedinte al Consiliului Judeţean Timiş să-l rostească. Pentru 
doamna învăţământului de pe Valea Bistrei, Rozina Ghiorghioni, director al Liceului Bănăţean 

din oraşul Oţelul Roşu, se acordă diploma de Excelenţă cu plachetă.”
Vizibil emoţionată, dar fericită că munca sa a fost apreciată încă o dată, „doamna învăţământului de pe Valea Bistrei” – cum a fost numită în timpul 

Galei prof.Rozina Ghiorghioni - şi-a ridicat distincţia şi a adresat un cuvânt de mulţumire. „Preasfinţiile voastre, distins Senat, onorat auditoriu, pentru 
mine este o mare onoare să mă aflu astăzi alături de personalităţi ale culturii româneşti. În acest cadru, ţin să exprim mulţumirile mele adresate 
Senatului Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric pentru distincţia acordată, pentru încrederea de a ne fi ales pe noi, Liceul Bănăţean, la secţiunea 
învăţământului preuniversitar. Diploma de excelenţă cu plachetă mă onorează şi mă obligă în acelaşi timp, mai ales în contextul în care în acest 
an marcăm 60 de ani de învăţământ liceal. În acest timp Liceul Bănăţean şi-a creat o personalitate distinctă, devenind în ultimii opt ani o şcoală 
modernă, complexă, compatibilă cu unităţi de învăţământ similare la nivel european. O şcoală orientată spre cultivarea tradiţiilor învăţământului 
zonal şi deschisă, în acelaşi timp, la tot ceea ce înseamnă nou în context european, preocupându-se de formarea generaţiilor viitoare. Reprezint o 
instituţie de educaţie şi formare care şcolarizează toate niveluri de învăţământ preuniversitar, conştientă de eforturile depuse de unele guverne ale 
României faţă de şcoala românească. Eforturi pe care ni le-am asumat cu toţii, cadre didactice şi parteneri. Am pornit pe acest drum de la ideea 
exemplului personal. Convingerea mea a fost că fiecare dintre colegii mei este o valoare ce trebuie convertită în alte valori. Despre Liceul Bănăţean 
şi despre cadrele didactice care s-au implicat cu responsabilitate şi dăruire profesională aş putea să vorbesc foarte mult. Totul s-a materializat anul 
trecut prin primirea certificatului de “Şcoală europeană”. Suntem conştienţi cu toţii că răspundem pentru produsul finit, că răspundem pentru elevul 
care promovează examenele naţionale şi are cunoştinţele necesare de integrare pe piaţa muncii.  Înainte de a încheia vreau să mulţumesc încă o dată 
pentru activitatea desfăşurată în arealul Banatului montan şi vă asigur că prin tot ceea ce vom face în Banatul de munte vom aduce rezultate excelente, 
astfel ca serviciile educaţionale ale Liceului Bănăţean să fie de calitate şi beneficiarii direcţi şi indirecţi să fie mulţumiţi.”
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Domnul primar Gabriel Ilaş, invitat de onoare la Gala Premiilor Uniunii 
Jurnaliştilor din Banatul Istoric

Ziua de 16 mai 2013 va rămâne cu siguranţă în memoria colectivă a 
lugojenilor, a celor care au umplut până la refuz sala Teatrului Municipal 

„Traian Grozăvescu” din Logoj, dar şi a laureaţilor prezenţi la cea de-a V-a ediţie 
a Premiilor Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric. Au fost premiaţi cei mai buni 
dintre cei mai buni, adevărate valori ale acestui pământ bănăţean, dar şi un invitat 
care nu a avut nevoie de niciun fel de prezentare şi care a fost primit în Banat ca şi 
acasă: Ion Caramitru. Pe lângă Ion Caramitru au fost premiate încă 13 personalităţi, 
fiecare marcantă în domeniul său de activitate. Vorbim aici de scriitorul Şerban 
Foarţă, primarul municipiului Arad, Gheorghe Falcă, învăţătoarea Gabriela Sârbu, 
muzicologul Dumitru Jompan, istoricul Victor Neumann, jurnalistul Dan Radosav, 
Preasfinţitul Siluan Mănuilă – episcopul românilor ortodocşi din Ungaria, prof. univ. 
dr. ing. Ion Gheorghe Boldea – primul academician din istoria Lugojului, primarul 
comunei Bata, din judeţul Arad, Ioan Micurescu, profesoara Rozina Gheorghioni – 
directorul Liceului Bănăţean din Oţelu Roşu, academicianul Ioan Munteanu – părintele 

fertilizării in vitro româneşti, caricaturistul Ştefan Popa Popa’s.
Invitatul de onoare al preşedintelui de onoare al Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, domnul Sorin Frunzăverde, a fost primarul comunei Cenei, domnul 

Gabriel Ilaş. Prezent la acest eveniment de înaltă ţinută, domnul primar Gabriel Ilaş a reprezentat cu cinste comuna pe care o păstoreşte.

ªtefan Jäger, renumitul pictor 
bănăţean s-a născut la 31 mai 

1877 la Cenei şi a decedat în 16 martie 
1962 la Jimbolia. A fost supranumit şi 
„pictorul şvab”, cunoscut pentru picturile 
sale care descriu istoria, viaţa, tradiţiile şi 
obiceiurile şvabilor bănăţeni.

Ştefan Jäger a fost fiul bărbierului 
Franz Jäger şi al Magdalenei Schuller 
din Cenei. La vârsta de 12 ani, în 1889, 
a fost dat la şcoala privată pentru băieţi 

„Franz Wieszners” din Timişoara. 4 ani mai târziu a mers la liceu în 
Seghedin (1893-1895), unde şi-a descoperit pasiunea pentru pictură.

La vârsta de 18 ani merge la o şcoală de artă din Budapesta, 
unde studiază şi este influenţat de pictori faimoşi precum profesorul 
Ede Balló, Greguss sau Bertalan Székely. În aceeaşi perioadă tatăl 
lui Ştefan se îmbolnăveşte foarte tare şi nu mai poate să-l susţină 
financiar pe acesta. Moare în 1910. Pentru a-şi putea continua 
studiile, Ştefan găseşte o slujbă de tutor la o familie bogată din 
Budapesta.

Primele picturi i-au fost cerute de galeria privată „Almasy” din 
Budapesta, unde motivele religioase, natura statică şi peisajele lui 
Jäger se dovedesc foarte căutate. Mai departe, primeşte diferite 
comenzi pentru icoane şi altare din oraşele Arad sau Jazowa.

La începutul secolului 20, Jäger era deja cunoscut. În 1906 
picteaza prima sa mare lucrare, „Colonizarea şvabilor” (Die 
Einwanderung der Schwaben). Lucrarea a fost comandată de satul 
bănăţean Cărpiniş (atunci Gertjanosch). Şvabii de aici au strâns 
bani într-o chetă pentru plata lui. Succesul acestei lucrări îi aduce 
lui Jäger o a doua comandă de la Cărpiniş. Pentru această lucrare 
însă, întreprinde o călătorie în Germania, unde vizitează numeroase 
localităţi, mai ales Ulm, Stuttgart si Nürnberg, pentru a observa 
obiceiurile şi costumele populare ale strămoşilor şvabilor bănăţeni.

Odată cu terminarea studiilor în arte, Jäger întreprinde şi alte 
călătorii, în Germania, Austria şi Italia. Totuşi, în 1910 decide să 
se stabilească definitiv în Banat, la Jimbolia, localitate mare şi 
importantă a şvabilor bănăţeni (atunci numită Hatzfeld). Va petrece 
restul vieţii aici. Între 1914-1918 merge la război şi luptă pe frontul 
din Dalmaţia. După război se întoarce la Jimbolia.

Cu timpul devine faimos în Banat, unde i se duce numele de de 
„pictorul şvab”. Ştefan Jäger se stinge din viaţă pe data de 16 martie 
1962 şi este înmormântat la Jimbolia, lângă mama sa Magdalena, 
decedată în 1927. Jäger nu a fost niciodată căsătorit şi nu a avut 
urmaşi.

În Cenei încă stă în picioare casa în care a văzut lumina zilei 
faimosul pictor, străjuită la intrare de o placă comemorativă.

Împuşcat în decembrie 1989
Luca Ştefan s-a născut în 24 august 1959 la Cenei. În 17 decembrie 1989 a 

fost împuşcat în braţul drept şi în torace. Acesta povesteşte: „Duminică după-
masă, era în 17 decembrie 1989, împreună cu nevasta (Luca Georgeta), am ieşit 
pe Calea Girocului. Pe stradă era multă lume care se perinda în sus şi în jos. În 
intersecţia dintre Calea Girocului şi Ştefan Plăvăţ (acum Liviu Rebreanu) erau vreo 
6-7 tramvaie blocate. Un tractor cu roţile dezumflate şi cu pari în remorcă bloca 
jumătate din şoseaua care vine dinspre Spitalul Judeţean. Vizavi de poşta din Calea 
Girocului erau patru tancuri abandonate, cu butoaiele de motorină sparte. Pe jos 
era plin de motorină. (...)

Am ajuns pe la strada Ştefan Stâncă atunci când a început să se tragă, cred că 
dinspre tancuri. Se auzeau gloanţele cum loveau stâlpii şi blocurile. Pe strada Ştefan 
Plăvăţ, dintr-o maşină Carpaţi de armată, au început să sară soldaţi care imediat 
luau poziţie de tragere pe burtă, cu faţa spre tancuri. Ne aflam între două grupuri 
de soldaţi: cei care săriseră din maşină, aflaţi lângă florărie, între semafoare, şi cei 
din zona tancurilor. Lumea a început să fugă, să se adăpostească. Nevasta a mers 
înainte. Deodată am văzut-o ghemuindu-se cu mâna la ochi şi spunându-mi: «Fane, 
nu mai văd!». Când am vrut să o ajut, am simţit o căldură puternică pe corp şi pe 
picior şi am văzut că sunt plin de sânge. Am căzut. Încercând să mă ridic am simţit o 
durere puternică şi mi-am pierdut cunoştinţa. Soţia, după ce şi-a revenit (din ricoşeu, 
nişte schije de la un glonte i-au intrat în ochi), văzând că eu sunt la pământ, a cerut 
oamenilor prezenţi ajutor, dar, pe moment, nimeni n-a avut curajul să iasă din bloc. 
După câteva minute, o femeie a ajutat-o pe soţie să mă târască în casa scărilor, unde 
am primit primul ajutor.”

Dinu BARBU
Fragment din “Mic atlas al judeþului Timiº”

Oameni ce fac cinste locului în care s-au născut

Daria niCHiTEAnU
Dumitru SnEjAnA, 
elev în clasa a Viii-a

Şcoala din Cenei la concursul „noi şi mediul” 

La Colegiul Silvic „Casa Verde” 
a avut loc în data de 27 aprilie 

2013 concursul „Noi şi mediul”, 
pentru şcoli gimnaziale şi licee, 
care a ajuns la a IX-a ediţie. Şcoala 
noastră a participat şi anul acesta, fiind 
reprezentată de elevii Dumitru Snejana 
(clasa a VIII-a), Dumiter Andrei (clasa 
a VIII-a), Bene Cătălin (clasa a VII-a) 
şi Cojocar Daniel (clasa a VII-a). Ca 
rezervă a fost înscrisă eleva Todorov Tania (clasa a VIII-a). 

Concursul a început cu proba de orientare turistică, la care echipa şcolii noastre a 
obţinut cel mai bun timp, şi s-a plasat pe primul loc. Rezultate foarte bune a obţinut 
şi Dumitru Snejana la proba teoretică, reuşind să adune maximum de puncte. 
Ultima probă a constat, ca de obicei, în adunarea şi colectarea deşeuri-
lor de pe spaţile verzi din zona liceului (Pădurea Verde), la care au 
participat toţii elevii înscrişi în concurs, inclusiv elevii de rezervă. 
La sfârşitul concursului, s-au afişat rezultatele, iar şcoala noastră a abţinut locul 
I, fiind premiată cu diplome şi o cupă.

Agerpres - Constantin Duma
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Lugoj

Primul academician din istoria Lugojului modern, premiat de Uniunea 
Jurnaliştilor din Banatul Istoric

Prof. univ. dr. Ion Boldea a desfăşurat încă din tinereţe o intensă activitate ştiinţifică, 
publicând articole, studii de specialitate în diferite reviste din ţară şi străinătate. 

A publicat peste 40 de articole în reviste americane şi englezeşti şi a participat la peste 30 
de conferinţe internaţionale. Profesorul Ion Boldea a inventat şi a realizat în ţară primul 
vehicul pe pernă magnetică din lume cu motoare liniare sincrone performante. A inventat o 
oscilomaşină liniară, brevetată în SUA şi alte 32 de ţări, care se află pe piaţa mondială. A 
realizat 19 patente, 18 româneşti şi unul american şi internaţional cu produs în fabricaţie cu 
desfacere internaţională. Iar lista realizărilor acestui mare academician poate continua. Scopul 
nu este acela de a-l lăuda, nici de a justifica, ci de a face cunoscută valoarea unui om care, 
asemeni altor lugojeni cu rezultate deosebite, s-a ridicat din mijlocul dumneavoastră. „Când 
am aflat din volumele de corespondenţă dintre Sigmund Freud şi Carl Gustav Jung, aceşti doi 
mari exploratori ai omenescului, avertismentul lui Jung «Nu arăţi cu adevărat recunoştinţă 
unui profesor rămânând numai un simplu elev», m-am gândit brusc la următorul laureat al 
Galei noastre. Este exact ceea ce transmite domnia sa, prin întreaga sa activitate universitară, 
studenţilor săi. Înainte de a rosti numele acestui distins academician, vă atenţionez că acest 

Cetăţean de onoare al Lugojului are o carte de vizită atât de impresionantă, încât, instituţia noastră este onorată că domnia sa a acceptat gratitudinea 
noastră. Cred că se cuvine ca primarul de azi al Lugojului să întoarcă bruma de recunoştinţă şi să se îmbrăţişeze frate cu frate, pe scena acestui 
teatru”, a spus preşedintele Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, scriitorul Vasile Todi, în prezentarea făcută Acad. Ion Boldea.

Pentru toată munca sa susţinută, pentru tot ceea ce a oferit României, dar şi pentru cinstea pe care ne-a făcut-o peste hotare, în data de 16 mai, 
în oraşul său natal, Lugoj, Acad. Ion Boldea a fost premiat cu diploma şi placheta de excelenţă. Emoţiile au fost cu atât mai puternice cu cât, pentru 
un moment în infinitul timpului, fratele său, primarul Francisc Boldea a fost cel care i-a înmânat premiul. Prezentarea laureatului de primarului 
municipiului Lugoj, ing. Francisc Boldea, un moment de suflet, s-a desfăşurat între emoţie şi recunoştinţă: „suntem trei fraţi, am rămas fără mamă 
când eu am avut trei luni şi el trei ani. El ne-a învăţat pe toţi, a fost cel mai mare între noi, cea mai mare valoare, cu nicio medie de nouă, cu 
concursuri naţionale şi internaţionale câştigate, primul academician din istoria Lugojului.”

Replica Prof. univ. Ion Boldea pentru prezentarea făcută, dar şi pentru distincţia acordată a fost făcută pe un ton modest – având în vedere toată 
activitatea ştiinţifică derulată – de un om valoros, conştient de propria sa valoare dar, care, datorită erudiţiei sale, învăţat cu măsura. „Dragii mei, eu 
sunt un simplu dascăl de ţară, la Politehnica din Timişoara. Pe mine mă doare în fiecare zi tot mai tare propria prostie, ignoranţă, răutate, care mă 
vizitează câte puţin, ca pe fiecare om. Şi mă doare sărăcia comunităţii noastre. Dragii mei, o comunitate nu merită să existe aşa cum e organizată, 
dacă nu realizează şi libertate, şi prosperitate. Nu ştiu ce pot face să merit premiul pe care l-am primit. Şi mă gândesc ce pot face să-l merit. Mă 
întreb, dacă ne adunăm, dacă discutăm despre viitorul Banatului, cât din identitate cedăm, ce este identitatea noastră, ce facem ca această înţelegere 
ocultă cu sărăcia să înceteze într-o generaţie? Eu cred că regiunea Banat poate face acest pas înaintea tuturor, dacă ne punem capul împreună. Vă 
rog, pe viitor, să lucrăm la proiecte comune.”  Discursul domniei sale atât de profund şi de actual, precum şi preocuparea pentru societatea în care 
trăieşte au făcut ca auditoriul să-l aplaude minute bune, dovedind astfel că nu este singurul care simte în acest fel.

STAi MĂi MEREUŢ, PĂRinCE! 
Poezie în graiul nostru de acasă

Popa nostru dân comună, un zdrăhon prăcum îi calu
Are-o pacimă năroadă să să jioaşe d-a fotbalu.
Şî să şciţ că dom părince parcă-i stâlp în apărare,
Măi cu samă când cu lopta traje-n sus o lumânare.

Ghibiţî-l strâgau: Şenilă, că dă vreunu-l întreşea,
Cu bocanşii pî la oasă una-două-l spovegea.
Da-ntr-o zî să nimerisă baş dă meciu ăl măi mare
Să-ş cam baje dracu coada şî să aibă-o-nmormântare.

Că pă moşu Gin Coleaşă, baş în sara dă Ispas,
L-o călcat un tren pă gegit, când să scărpina în nas.

Şe să facă? Luă comanda!... Da' cu gându la fotbal
Ţî-i grăbea pă ăi cu mortu la morminţu dă supt geal.

Că pă lângă toace aşcea era cheţ în mesărie,
Că scurta la stâlpi şî slujbe ca şî cum rătunji la vie:
- Duşe-ţ mortu măi cu viaţă! îi zorea pă oamini, frace,
C-avea ţoalilii şî lopta pitulace supt ornace.

- Haida, haida, măi cu viaţă, răgicaţ măi iuce scara!
Pune umăru, na Niele, până nu ne-apucă sara!
- Stai măi mereuţ, părince, zâsă Nielu ofticat,
Şe ne tot alerji cu mortu? Că do' nu l-am fost furat!

Graiul bănăţean este o ramură principală 
a adunării de graiuri dacoromâne 

nordice. Este de asemenea ramura nordică 
a graiului sârbesc al limbii române, fiind 
vorbită în regiunea Banat din România şi 

districtele Banatul de Sud şi Banatul Central 
din Voivodina (Serbia). De asemenea, graiul 
ungurean, vorbit de o parte a românilor 
timoceni, este o variantă a graiului bănăţean. 
Graiul bănăţean şi româna standard sunt uşor 
inteligibile, dar există diferenţe de vocabular, 
mai accentuate în cazul vorbitorilor din Serbia.

Graiul ţiganilor băieşi, care trăiesc în vestul 
Ungariei, centrul şi vestul Croaţiei, precum şi 
în nord-vestul Serbiei (vestul Voivodinei) este 
o formă arhaică a românei bănăţene (având în 
vedere că aceştia au părăsit Banatul acum 200 
de ani şi mai mult) împestriţată de împrumuturi 
din maghiară, croată, sârbă şi germană.

Pentru oaspeţii Ţării Banatului

Din albumul cu amintiri

Lugoj 1908 - Piaţa Izabella

Melania RÂnCEAnU

Sorin OLARiU

Agerpres - Constantin Duma
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Recunoştinţa valorii a strălucit la Lugoj

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Caransebeº

La Teatrul Muni-
c i p a l  „ Tr a i a n 

Grozăvescu” din Lugoj 
a avut loc, joi, 16 mai 
2013,  gala anuală a 
premiilor acordate de 
Uniunea Jurnaliştilor din 
Banatul Istoric pentru 
mai multe personalităţi, 
din domenii diferite, care 
prin activitatea depusă 
au contribuit la creşterea 
prestigiului şi demnităţii 
Ţării Banatului.

Cu binecuvântarea Înaltpreasfinţitului Părinte Mitropolit Nicolae al 
Banatului şi împreună cu Preasfinţiţii Părinţi Lucian al Caransebeşului 
şi Paisie Lugojeanul, Episcopul-vicar 
al Arhiepiscopiei Timişoarei, la acest 
eveniment a participat şi Preasfinţitul 
Părinte Siluan, Episcopul Eparhiei 
Ortodoxe Române din Ungaria.

Alături de mari personalităţi ale lumii 
culturale, educaţionale şi administrative 
din zona Banatului, în special (cum 
sunt caricaturistul Ştefan Popa Popa’s, 
Academicianul Ion Gheorghe Boldea, 
poetul şi scriitorul Şerban Foarţă, Primarul 
Aradului Gheorghe Falcă, istoricul Victor 
Neumann, muzicologul Dumitru Jompan, 
şi mulţi alţii), dar şi din afara acestei 
regiuni, pentru prima dată (Domnul Ion 
Caramitru, Directorul Teatrului Naţional 
din Bucureşti, Preşedintele UNITER-
ului, din anul 1990 şi fost Ministru al Culturii, între anii 1996-2000), 
între laureaţii din acest an s-a numărat şi Preasfinţitul Părinte Episcop 
Siluan, căruia i-au fost înmânate Diploma de Excelenţă cu plachetă, de 
către Preasfinţitul Părinte Episcop Lucian al Caransebeşului, cel care a şi 
propus Senatului Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric acordarea acestor 
distincţii atât pentru reprezentanţii spirituali ai românilor ortodocşi din 
Ungaria, cât şi din Serbia, regiuni aflate la confluenţă cu zona Banatului. 
Despre Preasfinţitul Părinte Episcop Siluan, Preasfinţitul Părinte Episcop 
Lucian al Caransebeşului a spus: „cel care va primi următoarea diplomă 

de excelenţă cu plachetă din 
partea Uniunii Jurnaliştilor 
din Banatul Istoric s-a născut 
în Chelmacul Aradului  ş i 
propovuieşte Cuvântul Lui 
Dumnezeu românilor ortodoxi 
d in  Ungar ia .  Preas f in ţ ia 
sa se osteneşte cu timp şi 
fără timp în slujba Bisericii 
Ortodoxe Române, păstrând 
candela credinţei strămoşeşti 
şi a românismului în Ungaria. Este un om al rugăciunii, al slujirii Lui 
Dumnezeu şi a aproapelui, un om de misiune creştină. Îl felicităm, îi 
mulţumim şi îl preţuim.”

Preasfinţitul Părinte Siluan a adus mulţumiri atât celor care au propus, 
cât şi celor care au hotărât acordarea acestei distincţii, ce onorează în mod 

deosebit nu doar o anumită persoană, ci 
şi pe toţi românii ortodocşi din Ungaria, 
pe care îi reprezintă. „Preasfinţia 
voastră, distinse domnule preşedinte 
al Uniunii Jurnaliştilor din Banatul 
Istoric,distinse oficialităţi, dragi lugojeni, 
mă simt deosebit de onorat şi aproape 
neîncrezător că această distincţie, într-o 
seară de gală, mi-a fost oferită şi mie. 
Mie, unuia prea mic dintre slujitorii 
Sfintei noastre Biserici Ortodoxe Române, 
care am crescut undeva la marginea 
Banatului, la ţară şi care am cunoscut 
dragostea părinţilor şi a bănăţenilor 
mai întâi, în mediul familial. Dumnezeu 
a rânduit să ajung la Facultatea de 
Teologie pentru a-L cunoşte mai bine, 

Dumnezeu a rânduit să cunosc în biserică oameni deosebiţi, Dumnezeu 
mi-a îndrumat paşii spre alte meleaguri la care nici nu mă gândeam. Mi-
am dat seama în timp cât de mult înseamnă identitatea românească pentru 
cineva care s-a născut român, ortodox pe deasupra şi ce mare e darul Lui 
Dumnezeu: darul credinţei şi al identităţii naţionale. Dumnezeu a rânduit 
să-i descopăr pe românii din Ungaria şi împreună cu ei, care se simt 
foarte ataşaţi de Biserica noastră, am descoperit bunătatea Lui Dumnezeu. 
Mă simt deosebit de onorat pentru că, iată, v-aţi gândit la mine.”

În prima Duminică după Sfintele Paşti, Duminica Tomii, Catedrala episcopală din Caransebeş şi-a 
prăznuit hramul.

Sărbătoarea a început la orele dimineţii printr-o procesiune a soborului de ierarhi, preoţi şi diaconi, 
alături de numeroşi credincioşi, de la reşedinţa episcopală, la Catedrala episcopală cu hramurile „Învierea 
Domnului” „Sfântul Proroc Ilie Tesviteanul” din Caransebeş.

Sfânta Liturghie solemnă a fost oficiată de către ÎPS Irineu, Arhiepiscopul Craiovei şi Mitropolitul Ol-
teniei, înconjurat de un sobor de ierarhi ai Bisericii Ortodoxe Române alături de un impresionant sobor de 
preoţi şi diaconi, în prezenţa lucrătoarea a Moaştelor Sfântului Cuvios Antonie cel Mare de la Iezerul Vâlcii, 
aduse în Episcopia Caransebeşului de către o delegaţie a Arhiepiscopiei Râmnicului condusă de PS Emilian 
Lovişteanul, Episcop-vicar al Arhiepiscopiei Râmnicului. Din soborul de ierarhi au făcut parte ÎPS Teodosie, 
Arhiepiscopul Tomisului, ÎPS Timotei, Arhiepiscopul Aradului, PS Lucian, Episcopul Caransebeşului, PS 
Nicodim, Episcopul Severinului şi Strehaiei, PS Sebastian, Episcopul Slatinei şi Romanaţilor, PS Visarion, 
Episcopul Tulcii, PS Gurie, Episcopul Devei şi Hunedoarei, PS Siluan, Episcopul Ortodox Român al Ungariei, PS Macarie, Episcopul Ortodox Român al 
Europei de Nord, PS Paisie Lugojanul, Episcop-vicar al Arhiepiscopiei Timişoarei şi PS Emilian Lovişteanul, Episcop-vicar al Arhiepiscopiei Râmnicului.

La slujbă au participat autorităţi centrale, judeţene şi locale, civile şi militare, slujitorii altarelor din Caransebeş, însoţiţi de credincioşi, tineri şi copii, pre-
cum şi sute de credincioşi din localitate şi împrejurimi, înveşmântaţi în costume populare, foarte mulţi împărtăşindu-se cu Sfintele Taine. Printre cei prezenţi 
s-a numărat şi preşedintele Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, scriitorul Vasile Todi, la invitaţia PS Lucian, Episcopul Caransebeşului.

Cuvântul de învăţătură i-a aparţinut ÎPS Părinte Irineu, Arhiepiscopul Craiovei şi Mitropolitul Olteniei, iar răspunsurile liturgice au fost date de Corul „Ar-
monia” al Arhiepiscopiei Tomisului, care a venit în municipiul de pe Timiş şi Sebeş cu binecuvântarea ÎPS Teodosie, Arhiepiscopul Tomisului. 

La final, a fost prezentat în piaţa din faţa catedralei, un scurt moment folcloric, iar apoi, potrivit tradiţiei locale, Marcel Vela, primarul Municipiului 
Caransebeş, a deschis „Ruga de la Oraş”.

„Ruga de la oraş” în municipiul de pe Timiş şi Sebeş
Ruxandra PĂCURARiU
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Bata

Domnul primar Ioan Micurescu, laureat al Galei Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric

Plămânul verde al Timişoarei include 
unul dintre cele mai bine întreţinute 

ecosisteme din ţară. Muzeul Satului Bănăţean 
de la Pădurea Verde, cu cele 10 unicate arhi-
tecturale româneşti, este în prezent singurul 
centru de promovare a artei populare auten-
tice şi cea mai complexă amenajare culturală 
etnografică din România. Aici se află cea mai 
veche casă românească din Banat şi din ţară: 
casa ţărănească din Bata. 

Undeva în nord-estul oraşului, acolo unde 
străjuieşte străvechea pădure, dăruindu-ne 
fiecăruia dintre noi  câte o gură de aer curat, 
se află poarta de intrare în cel mai apropiat sat, măsurat din centrul oraşului Timişoara. Este satul 
în care, în doar câteva minute, poţi ajunge chiar şi cu tramvaiul, dintr-un centru aglomerat şi cu-
prins de febra prefacerilor urbanistice de ultimă oră. Cel mai frumos sat îl găseşti, aşadar, aici, la 
o aruncătură de băţ şi chiar de la intrare te întâmpină gazdele cu zâmbetul ospitalităţii bănăţene. 
E mic, e mare satul? Nu-l poţi cuprinde, fireşte, dintr-o privire, nici chiar din mai multe, dar cu 
siguranţă, aici te simţi ca acasă, cu bănăţenii „în ţoalele lor”. Dacă în sufletul poetului „veşnicia s-a 
născut la sat” şi dacă românul e născut poet, atunci ea, veşnicia, a fost cândva încredinţată scriiturii, 
musai, de un cărturar cu condeiul însufleţit de iubirea de sat şi de ţăran... În fiecare din casele acelea 
s-au păstrat şi tăciunii din vechime. Piesa de rezistenţă este fără putinţă de tăgadă, cea mai veche 
construcţie ţărănească văzută vreodată pe aceste meleaguri, casa din Bata, de pe la 1746. 

Casa aparţine primului tip de locuinţă bicelulară, este construită din lemn aparent, pe fundaţie 
din piatră, având planul compus din tindă, camera de locuit şi o prispă (târnaţ). Continuă pe latura 
lungă, sprijinită pe stâlpi din lemn frumos cioplit. Acoperişul este în patru ape, cu pinion la faţada 
spre uliţă, învelitoarea fiind din paie clădite cu furca şi călcate cu piciorul. Pereţii sunt construiţi din 
bârne de gorun, fasonate manual, îmbinate la colturi în cheutori româneşti, lipiţi, doar în interior, 
cu lut şi albiţi cu var. Podeaua este din pământ bătut. Intrarea se facea prin tinda unde se găseşte 
sistemul de încălzit şi gătit, vatra cu hornul deschis şi gura de foc a sobei oarbe din camera de locuit. 
Toate ferestrele sunt mici, protejate la exterior de obloane simple, din scânduri. În curte, 3 coşnite 
de albine se află sub un adăpost din lemn. 

Este obiectivul cel mai vechi şi a fost transportat în muzeu odată cu înfiinţarea acestuia, în 1970.

Casa din Bata, aflată la Muzeul Satului Bănăţean, a împlinit 267 de aniDin vremuri demult apuse

La marele act al Unirii din 1918, Bata a avut ca 
„reprezentant al poporului” pe Eftimie Deac, 

„bătrân de frunte, cu minte ascuţită şi cu dragoste de 
neam”, silvicultor al domeniilor mocioneşti. În sat, 
Unirea s-a sărbătorit cu înflăcărare. În acea duminică, 
la horă, feciorii au purtat culorile sfinte ale tricolorului, 
iar fetele şi-au împodobit sumnele cu „pecegi” (element 
de vestimentaţie tradiţională), cu panglice tricolore, iar 
„cica” şi „cingătoarea” tot cu tricolor le-au împletit. 
Astăzi, păstrăm cu recunostinţă la muzeul şcolar din sat 
„sumna cu pecegi” cu tricolor a tărăncii Ienăşel Zamfira 
din Bata, purtată la hora din sat, în semn de solidaritate, 
frăţie şi iubire de neam cu cei plecaţi la Alba-Iulia să 
consfinţească Marea Unire.

În anul 1918, după terminarea primului război mon-
dial, Antoniu Marius Mocioni de Bulci a împroprietărit 
ţăranii din satul Bata cu pământ de la domeniile sale. 
A doua împroprietărire, în anul 1945, este săvârşită de 
Ionel Târcea Moasoni, secretar regal.

Creatiile spirituale ale bătrânilor dovedesc că 
„Mioriţa” s-a născut şi la Bata. Aici, vrednicul preot Am-
broziu Jurma descoperă una dintre cele mai vechi vari-
ante ale baladei pastorale în colindele dubaşilor, „Păstă 
al vârfuţ gi munce”, pomenită de scriitorul Duiliu Zam-
firescu la Academia Română din Bucureşti (1906) în 
discursul său privind Folcroristica română. La Bata, de 
Crăciun, s-au cântat pe vremuri 365 de colinde, fiecărei 
zile fiindu-i închinată o colindă (Colinda Crăciunului, 
Colinda Colacului, a Bogatului, a Săracului, a Tinerilor 
Însurăţei, a Jupânesei, a Ghizdoanei neveste (văduvă), a 
Cerbului, a Vânătorilor lui Pillat). Corurile învăţătorului 
Alexandru Lugojan, ale lui „moşu” Sârbu, ale poetului 
Constantin Ilica şi ale cântăreţului de strană Luncan Vic-
tor, cât şi taraful lui George Marina străbat peste ani, 
dovedind faima înzestrării spirituale ale bătrânilor.

Milena LAzić

Gerhard BinDER

Cea mai veche construcţie ţărănească din perimetrul 
amenajării  se regăseşte pe lista monumentelor europene 

An de an, Uniunea Jurnaliştilor din Banatul Istoric prin preşedintele Vasile Todi, îşi 
păstrează promisiunea făcută la prima ediţie: să premieze oameni care trag brazdă în 

destinul Banatului Istoric. Iar pentru că numărul valorilor din Banat scade cu fiecare an, să-i 
cinstim cum se cuvine pe cei care au rezultate deosebite.  Aşa se face că în acest an, printre 
cei care întregesc rândurile laureaţilor Galei Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric se 
numără şi primarul comunei Bata, domnul Ioan Micurescu. Domnia sa şi domnul Gheorghe 
Falcă, primarul municipiului Arad sunt singurii reprezentanţi ai administraţiei locale care au 
fost premiaţi cu diploma şi placheta de excelenţă pentru efortul depus în slujba comunităţii 
pe care o conduc. Despre primarul nostru, domnul Ioan Micurescu, preşedintele Uniunii 
Jurnaliştilor din Banatul Istoric, scriitorul Vasile Todi spunea: „diploma şi placheta de 
excelenţă se va înmâna tot unui arădean, astfel încât, cele două premii pentru administraţie 
pleacă în judeţul vecin. Înainte ca domnul Ioan Guţu, primarul comunei Birchiş, să ne facă 
cunoscut numele, vreau să vă spun că soţia viitorului laureat i-a veşnicit numele într-o 
carte frumoasă. Acolo, în acea carte, l-am întâlnit eu cu adevărat pe acest om care, cu un 
simplu surâs, poate duce de nas orice… supărare.”

Hotărât, ca un bănăţean adevărat, domnul primar Ioan Micurescu a urcat pe scenă şi şi-a primit premiul. Printre emoţiile inerente acestei 
distincţii, domnia sa a adresat auditoriului câteva cuvinte. „Bade Ioane mi se spune, graţie unui roman realizat de scriitoarea Delia Micurescu, 
unde surprinde pasiunea mea pentru viaţa la ţară. Vin dintr-un sat de pe Valea Mureşului, acolo unde se desprinde Banatul de Ardeal şi noi, cei 
de malul stâng al râului Mureş suntem consideraţi bănăţeni şi am şi aparţinut, până la împărţirea teritorială, judeţului Severin cu reşedinţa la 
Lugoj. Vă mărturisesc că până la cei 60 de ani am mai participat la întâlniri de suflet, la înmânări de premii, dar întotdeauna am fost acolo, 
am ascultat şi am aplaudat. Bănăţenii sunt oameni mândri şi făloşi, iar eu, bănăţean fiind, mă bucur că azi sunt aici să primesc acest premiu de 
excelenţă. Domnul primar Francisc Boldea amintea că nu putem mulţumi pe toată lumea. Eforturile în administraţie sunt mari. Eu, pentru faptul 
că am fost convins să candidez în urmă cu cinci ani, am să mulţumesc şi acum, ca şi altădată, celui ce mi-a îndemnat paşii, primarul municipiului 
Arad, domnul Gheorghe Falcă. Iar pentru că domnia sa care păstoreşte 180 000 de locuitori a vorbit 3 minute, eu la 1 800, cred că timpul mi-a 
expirat. Mă retrag convins că această diplomă de excelenţă cu plachetă obligă, sunt conştient de asta. Vreau să mulţumesc soţiei mele care este 
alături de mine, mă susţine şi se implică activ în viaţa satului meu şi celor două fete, care au venit să mă susţină  astăzi. Mulţumesc şi celor care 
m-au propus, celor ce m-au validat şi multumesc dumneavoastră că m-aţi ascultat.”

Agerpres - Constantin Duma

Aimee LAzĂR
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Anina pentru oaspeţii ei

Anina, în germană Steierdorf-Anina, în maghiară Stájerlakanina, este  oraşul situat în 
inima munţilor Aninei. Anina, a fost un oraş preponderent minier, care s-a dezvoltat 

în jurul exploatărilor de huilă. În perioada de după 1989, a înregistrat un puternic regres 
economic. După alegerile locale din 2012, primarul oraşului este Gheorghe Românu.

A fost declarat oraş în 1952.
În anul 2002, în Peştera cu Oase de lângă Anina, au fost descoperite cele mai vechi 

rămăşiţe ale omului modern din Europa, numit Ion din Anina, cu o vechime de circa 40.000 
ani.

Deşi infrastuctura turistică la standarde acceptabile aproape că lipseşte în zonă, în a-
propiere se află o serie de obiective turistice ce merită atenţie:

- Peştera Buhui, cu cel mai lung curs subteran din România, şi Lacul Buhui, primul lac 
artificial din România;

-  Cheile Minişului cu Cascadă şi Izbucul Bigăr;
-  Calea ferată Oraviţa-Anina - prima cale ferată montană de pe cuprinsul României, dată în funcţiune în 1863, numită şi Semmeringul 

Bănăţean;
-  Lacul Mărghitaş.

Lisandra GRiGORESCU

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Anina

Minunile Aninei

Cascada Bigăr, una dintre cele mai frumoase din România, se află 
în judeţul Caraş-Severin, între localităţile Anina şi Bozovici, pe Cheile 
Minişului, în Parcul Naţional Cheile Nerei-Beuşniţa. Este formată de un 
afluent al râului Miniş. Accesul este extrem de facil, cascada aflându-se 
la câţiva metri de şosea, la punctul numit „Paralela 45”.

Foto: Duºan BAiski

Prof. Manole Vrînceanu şi Cătălin Carabin, au pregătit următorul lot: 
Craiovan Alexandra, Pop Valentina, Neagu Iasmina, Trăilă Isabela, Cur-
cudel Loredana, Tătărăşanu Andreea, Gherman Andreea, Pantelimon Si-
mona, Surugiu Ana şi Rotaru Ana.

Echipa de handbal feminin a
 Liceului MATHiAS HAMMER Anina 

atunci când a devenit campioana 
judeţului Caraş-Severin

Teodora GRUiCi

Ştiaţi că...

Stema oraşului Anina, se compune dintr-un scut triunghiular 
cu marginile rotunjite, tăiat şi despicat.

În prima partiţie, în câmp albastru, se află o gură de mină de 
argint, cu negru, plasată central, în care broşează două ciocane 
de aur.

În câmp inferior, pe fond verde, în partea stângă, se află un 
cap de cerb privind spre dreapta, de argint.

În câmp inferior, pe fond verde, în partea dreaptă, se află un 
pod de argint cu două piloane vizibile.

Scutul este trimbrat de o coroană murală de argint cu trei turnuri crenelate.
Semnificaţiile elementelor însumate:
Mina este simbolul reprezentativ al localităţii, vechi centru minier.
Podul reprezintă un vechi monument istoric al oraşului.
Cerbul semnifică bogăţia cinegetică a zonei.
Coroana murală cu trei turnuri crenelate semnifică faptul că localitatea are ran-

gul de oraş.

Emilia FiLiP
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Ziua recunoŞtinŢei bănăŢene, 
o Sărbătoare învăluită în lumina valorii
Într-o lume tot mai tulbure, în care 

cultura şi valoarea adevărată sunt 
învăluite în negură, iar personajele pentru 
care o carte se reduce la copertă sunt luate 
drept model, s-a găsit o instituţie care să 
redea aura şi lumina excelenţei, să o ridice 
înapoi pe piedestalul de pe care nu trebuia 
să cadă niciodată. Şi asta pentru că ignorând 
valorile, personalităţile care au pus o piatră 
de fundament în domeniul în care activează, 
ne negăm prezentul şi viitorul. Plecând de la 
acest gând, în urmă cu 5 avea loc în oraşul-
staţiune Buziaş prima Gală a premiilor Uni-
unii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, în care 
erau premiate elitele Banatului. De atunci, 
anual, Uniunea Jurnaliştilor din Banatul 
Istoric a organizat Gala fără întrerupere, 
prin forţe proprii, refuzând sprijinul mate-
rial al „negustorilor de mărunţişuri”, după 
cum însuşi preşedintele Uniunii, scriitorul 
Vasile Todi, sublinia. Iată că, menţinând 
această tradiţie, în acest an am ajuns la 
cea de-a V-a ediţie, o ediţie desfăşurată în 
capitala culturală a Banatului, Lugoj, în 
data de 16 iunie. Iar pentru că unii dintre 
dumneavoastră nu aţi fost prezenţi, vom face 
o trecere în revistă a impresiilor lăsate de 
Gala Premiilor Uniunii Jurnaliştilor din Ba-
natul Istoric invitaţilor şi laureaţilor care au 
urcat pe scena Teatrului Municipal „Traian 
Grozăvescu” din Lugoj.

“Am reuşit să strângem în jurul nostru 
toată elita bănăţeană”

Sorin FRuNzăVeRDe 
Preşedinte de onoare al 

Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric

„Am venit la Gala 
Uniunii Jurnaliştilor 
din Banatul Istoric 
cu aşteptări confirma-
te. Încă o dată, Gala 
a fost un eveniment 
de ţinută, a fost ono-
rată cu prezenţa de 
toţi laureaţii, care vin 
din domenii diferite. 
Nu întâmplător anul 
acesta am fost foarte 
selectivi. Au fost mai 

puţine premii decât în alţi ani, fiecare pre-
miu vizând, de fapt, un domeniu: medicina, 
istoria, arta, administraţia – pe diverse palie-
re, educaţia, de asemenea, pe paliere. Cred 
că este în acest moment unul din evenimen-
tele cele mai riguros organizate nu numai 
pentru un colţ de ţară, pentru patru judeţe, 
ci din România. Eu cred că ne propunem o 
euroregiune, nu în accepţiunea de astăzi, ci 
în accepţiunea istorică a acestei entităţi teri-
torial-administrative, care s-a dezvoltat de-a 
lungul timpului comun şi, sigur, datorită 
unor capricii ale istoriei, s-a ajuns în situaţia 
în care s-a ajuns. Ne asumăm această situa-
ţie, respectăm lumea în care ne aflăm, dar ne 
şi place să ne afirmăm rădăcinile comune. 
Ne place să facem afirmaţia că recunoştinţa 
se regăseşte doar la bănăţeni, nu este chiar 
aşa. Totuşi, noi am reuşit să strângem în ju-
rul nostru toată elita bănăţeană, iar acesta 

este meritul lui Vasile Todi. Sigur, am vorbit 
despre această realizare abordând-o din pris-
ma Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric. 
Cred însă în acest moment că Uniunea repre-
zintă publicaţiile - de mare calitate - pe care 
le editează, care fac parte din conştiinţa Ba-
natului de peste tot, dar Gala este ceva mai 
larg. Faptul că la această Gală vin asemenea 
personalităţi spune totul. Este un fenomen 
mai larg, un fenomen de afirmare a elitelor, 
iar pentru Banat este o atitudine binevenită, 
ce poate fi extinsă la nivelul României, res-
pectând realitatea politică, statală. 

Despre locul unde se va desfăşura Gala 
anul viitor nu pot încă să vă dau amănunte, 
Senatul trebuie să delibereze asupra aces-
tui lucru. A existat ideea de a permanentiza 
la Buziaş această manifestare, dar cred că 
propunerea primarului municipiului Lugoj, 
domnul Francisc Boldea a fost incitantă şi 
pertinentă. Dacă tot vorbim despre tot Bana-
tul, ar trebui ca aceste momente de afirmare 
a spiritului bănăţean să se producă în diverse 
localităţi din acest teritoriu şi vom continua 
în acest fel. Cert este că astăzi, la Lugoj, 
am  asistat la o organizare foarte bună şi la 
o manifestare cu multă participare din partea 
celor prezenţi, care au umplut sala Teatrului 
Municipal din Lugoj. Asta şi în condiţiile 
concurenţei, vorbind aici de ofensiva tele-
viziunii, a internetului. A fost o manifestare 
emoţionantă. Emoţiile mele la prezentarea 
lui Ion Caramitru, pe de-o parte au apărut 
datorită faptului că am o relaţie apropiată, 
din perioade mai vechi, când eram miniştrii 
împreună, iar pe de altă parte, pentru că este 
foarte greu să vorbeşti de o carieră care par-
curge toate realizările actoriceşti, de regie, 
filmografia, managementul cultural pe care 
el l-a prestat de-a lungul timpului. Şi, cred 
că emoţia mea a fost prezentă în prestaţia de 
după a marelui om de cultură, Ion Carami-
tru. Este foarte greu să vorbeşti despre cel 
pe care „The Guardian” şi „The Times”, la 
un interval de 10 ani fiecare, îl nominalizea-
ză ca pe unul dintre cei mai buni interpreţi ai 
rolului Hamlet, din toate timpurile.”

“Bucuria şi satisfacţia că 
Banatul are valori”

Titu BojIN 
Membru al Senatului Uniunii Jurnaliştilor 

din Banatul Istoric
Preşedintele Consiliului Judeţean Timiş

„O Gală foarte 
frumoasă, un public 
select, un eveniment 
care depăşeşte acţiu-
nea de anul trecut de 
la Buziaş, iar acest 
lucru mă bucură. De-
sigur, discutăm şi de 
locaţia aleasă, la Lu-
goj, dar şi de organi-
zare. În continuare, 
am discutat proble-

mele ce trebuie avute în vedere de  Senatul 
Uniunii  astfel încât să găsim cele mai bune 
soluţii, să facem cât mai cunoscută Gala pre-
miilor Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Isto-
ric, dar şi acţiunile Uniunii în viaţa culturală 

şi spirituală a Banatului. Aşa cum am spus-o 
şi la decernarea premiilor, faptul că au fost 
atâtea personalităţi importante îţi dă bucuria 
momentului, îţi dă bucuria şi satisfacţia că 
Banatul are valori, asemeni academicianului 
Boldea, lui Şerban Foarţă, prof. Neumann, 
academicianului Munteanu şi asemeni tutu-
ror laureaţilor care au păşit pe scenă, dar şi 
bucuria că Banatul îl poate premia, acasă, 
pe maestrul Ion Caramitru. Împreună cu Se-
natul Uniunii, pe lângă Gală, am discutat şi 
câteva acţiuni pe care trebuie să le facem: 
depunerea jurământului în Catedrala din Ca-
ransebeş, în luna august, pentru noii veniţi, 
o decernare de premiu în toamna acestui an, 
şi, desigur, să ne pregătim pentru primăvara 
anului viitor. Urmează să stabilim viitoarea 
locaţie a Galei, iar din câte ştiu există dorin-
ţa ca evenimentul să se desfăşoare şi în alte 
oraşe. Probabil vom fi undeva în zona Cara-
şului la anul, urmând să ne mutăm şi în alte 
locaţii, pentru a da credibilitatea că vorbim 
de Banat şi nu discutăm în mod special de 
un om, de o zonă.”

“este pentru prima dată 
când sunt premiat de jurnalişti,

 iar asta m-a emoţionat”
Ion CARAMITRu

 Actor

„Aici am văzut 
o selecţie riguroa-
să, făcută de Uniu-
nea Jurnaliştilor 
din Banatul Istoric, 
care, sigur, are an-
tene şi capacitatea 
de analiză a vieţii 
politice, artistice, 
sociale, care a vo-
tat pe cei care i-a 
considerat că pot 

să onoreze această întâlnire din diferite mo-
tive. Fără să am pretenţia că ştiu prea multe, 
din declaraţiile pe care le-am ascultat şi din 
prezentările pe care le-am ascultat şi din dis-
cursurile premianţilor, am aflat aproape pre-
cis motivele premierii, motivele excelenţei. 
Am înţeles că este vorba de oameni care fac 
ceva în domeniul lor şi cred că evantaiul de 
premii care s-a dat a încercat să prindă cât 
mai mult din ceea ce e bun şi expresiv în 
zonă. Puteam să cred că va fi o chestie bana-
lă, formală, cu înmânări de diplome, dar n-a 
fost asta. A fost un eveniment emoţionant 
pentru că, în mod sigur, selecţia făcută a fost 
una corectă, curată, iar oamenii s-au bucurat 
că au putut să aplaude meritele celor premi-
aţi, ceea ce nu e puţin lucru. Vreau să spun 
că este pentru prima dată când sunt premiat 
de jurnalişti, nu mi s-a mai întâmplat până 
acum, iar asta m-a emoţionat şi m-a făcut să 
vin în buzunar cu discursul meu din Camera 
Comunelor, din 1992. Acolo am avut des-
tul curaj să spun lucrurilor pe nume, să-mi 
susţin ţara – nu ca o ţară oarecare, ca o ţară 
părăsită de interesul lumii, ci ca o ţară pre-
zentă în cultura europeană, cu o identitate 
pronunţată.”

Pagina realizata de Monica GAIŢA
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